
رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت 
بهداشت با انتقاد از وضعیت تبلیغ محصولات دخانی 
در شــبکه نمایش خانگی گفت: اگر به مسائل تبلیغ 
محصولات دخانی در سینما و شبکه نمایش خانگی 
توجه نشــود، می توان گفت تمام اقدامــات وزارت 
بهداشــت درجهت کنترل مصرف دخانیات آب در 

هاون کوبیدن است.
مهندس بهزاد ولی زاده در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
قانون »جامع کنترل و مبارزه ملی با دخانیات« گفت: 
براســاس ماده ۳ قانون جامع کنترل و مبارزه ملی با 
دخانیات، هرگونه تبلیغ، حمایت، تشویق مستقیم 
و غیرمستقیم و تحریک افراد به استعمال دخانیات 

ممنوع است و باید با عوامل متخلف برخورد شود.
وی در عین حال با با انتقاد از آنچه که »تبلیغ مصرف 

دخانیات در محصولات شبکه نمایش خانگی« خواند، 
گفت: روش منطقی این است که سازمان صدا و سیما 
نسبت به تولیدات رسانه ای توجه بیشتری داشته باشد 

و »ساترا« بر محصولات نظارت بیشتری داشته باشد.
رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت 
بهداشت با اشاره به نامه وزارت بهداشت به شورای عالی 
انقلاب فرهنگی گفت: نامه ای خطاب به دبیر شورای 
عالی انقلاب فرهنگی با امضای وزیر بهداشت نوشتیم 
و ورود شورای عالی انقلاب فرهنگی به موضوع تبلیغ 
دخانیات در شبکه نمایش خانگی را مطالبه کردیم. 
موارد تبلیغ محصولات دخانی در شبکه نمایش خانگی 
فقط به شورای عالی انقلاب فرهنگی گزارش نشده، 
بلکه این موضوع در شــورای عالی سلامت و امنیت 
غذایی نیز مطرح شده است. همچنین این موضوع در 

دادستانی کل کشور مطرح شده و مشکلات قانونی در 
این حوزه را مطرح کرده ایم.

ولی زاده با بیان اینکه تولیدکنندگان محصولات نمایش 
خانگی درباره تبلیغ محصولات دخانی نظرات خود را 
بیان می کنند، گفت: آنها بر این باور هستند که فقط 
شخصیت های منفی از سیگار در محصولات نمایشی 
اســتفاده می کنند. اگرچه این اظهــار نظرها مطرح 
می شود اما نکته مهم و اساســی این است که رفتار و 
عملکرد هنرپیشه ها به ویژه هنرپیشه های محبوب 
می تواند میزان مصرف محصــولات دخانی را تا ۳۰ 
درصد افزایش دهد. اگر به مسائل تبلیغ محصولات 
دخانی در سینما و شبکه نمایش خانگی توجه نشود، 
می توان گفت تمام اقدامات وزارت بهداشت درجهت 

کنترل مصرف دخانیات آب در هاون کوبیدن است.

وزیر آموزش و پرورش دربــاره وعده واریز ۴۰ درصد 
پاداش فرهنگیان بازنشسته تا تیر ماه گفت: هر دو هفته 
یکبار پیگیر پاداش پایان خدمت فرهنگیان هستم؛ 
پرداخت سریعتر پاداش حق آنها است اما سال گذشته 
پاداش در سه قسط انجام شــد و امسال هم احتمالا 

همین روند انجام خواهد شد.
به گزارش ایسنا، رضا مراد صحرایی در جمع خبرنگاران 
درباره ممنوعیت بازنشستگی معلمان با وجود ۳۰ سال 
سابقه گفت: در مهرماه کسانی بازنشسته خواهند شد 
که هم سنشــان ۶۰ سال باشــد هم ۳۰ سال سابقه 
داشته باشند برای دارندگان مدرک کارشناسی. برای 
کارشناسی ارشــد و بالاتر هم جمع ۳۵ سال سابقه و 
۶۵ سال ســن. با توجه به اینکه سن همکاران عموما 
بسیار کمتر از این سن اســت که قانون تعیین کرده 
است کسانی را بازنشسته می کنیم که به ۶۰ سالگی و 
یا ۶۵ سالگی در کنار سابقه مورد توجه رسیده باشند. 
وی با بیان اینکه در غیر این حالت، بازنشستگی افراد 
به نیاز دستگاه بستگی دارد افزود: ما تا زمانی که نیاز 
داشته باشــیم از حضور همکاران خوب و باکیفیت 

بهره می بریم.
وزیر آموزش و پرورش دربــاره وعده واریز ۴۰ درصد 
پاداش فرهنگیان بازنشســته تا تیر ماه ادامه داد: هر 
دو هفته یکبار پیگیر پاداش پایان خدمت فرهنگیان 

هستم، پرداخت ســریعتر پاداش حق آنها است اما 
سال گذشته پاداش در سه قسط انجام شد و امسال 
هم احتمالا همین روند انجام خواهد شد، بنده پیگیر 
هستم قبل از آغاز ســال تحصیلی بخشی از پاداش 

معلمان واریز شود.
صحرایی با بیان اینکه پیشنهاد این بود تا پاداش افرادی 
که ۶ ماه اول بازنشسته شدند پرداخت شود و پاداش 
بقیه افراد که در ۶ ماه دوم بازنشسته شدند به نیمه دوم 
سال موکول شود که پیشنهاد خوبی نبود گفت: عمده 
فرهنگیان از مهر به بعد بازنشسته می شوند بنابراین 
پرداخت پاداش را به طور جدی پیگیر می کنیم اما تا 

تأمین اعتبار از سوی سازمان برنامه باید صبر کنیم.
وی با بیان اینکه معلمان و وزیر در این مسئله کنار هم 
هستند و من باید مطالبه آنها را دریافت کنم افزود: از 
نظر من فردا باید پاداش فرهنگیان دریافت شود اما نظر 
من همیشه نظر نهایی نیست. وزیر آموزش و پرورش 
در پاسخ به این پرسش که برای  پرداخت پاداش پایان 
خدمت چه میزان اعتبار نیاز است؟ عنوان کرد: اعتبار 

مورد نظر در نظر گرفته شده است.
صحرایی درباره عدم تحقق افزایش حقوق  سرایداران 
و خدمتگزاران مدارس نیز گفت: طبق قانون باید دو 
میلیون تومان به حقوق آنها اضافه شود و اجرای آن 
از اول فروردین اســت اما قانون بودجه دیر ابلاغ شد 

بنابراین مبلغی را به صورت علی الحساب واریز کردیم 
و تلاش این بود مطالبات با حقوق تیر ماه واریز شود اما 
اگر همچنان واریز نشده اســت باز هم باید از سازمان 

برنامه و بودجه پیگیری کرد.
صحرایی همچنین با بیان اینکه در تاریخ می ماند که 
گروهی چه فکری در سر داشتند و جوانانی چگونه این 
افکار را شناسایی کردند گفت: طرح شهید عجمیان 
یک طرح خلاقانه است که در این طرح از ظرفیت ها 
اســتفاده می کنیم؛ نمونه ای از کار جهادی و تربیتی 

است و تنها کار عمرانی نیست بلکه تربیتی است.
وی با بیان اینکه امتیاز این طرح این است که در مناطق 
محروم و مستعد اجرا می شود و همچنین دانش آموزان 
در این طرح حضور دارند افزود: حضور ۱۷ هزار گروه 
جهادی سرمایه ای است که نشان دهنده استفاده از 

ظرفیت های مردمی است.
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه این دولت به نام کار، 
امید و مهارت نامگذاری شده است ادامه داد: واقعیت 
این است که بودجه و امکانات یکی از دلایل پیشرفت 
است نه عامل پیشرفت، در این راستا باید ظرفیت ها و 
نقاط ضعف در نظر گرفته و براین اساس برنامه ریزی 
کنیم. صحرایی عنوان کرد: غیر ممکن ها با انسجام، 
اتحاد درونی و کار جهادی ممکن می شود و ما نشان 

دادیم که می توانیم غیر ممکن ها را ممکن کنیم.

پرداخت بخشی از پاداش پایان خدمت فرهنگیان، قبل از مهر انتقاد از تبلیغ دخانیات در شبکه نمایش خانگی
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ترانزیت ریلی کالا 70 درصد افزایش یافت

شکست رکورد ترانزیت 
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افزایش یافت
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عادلانه زمین

واگذاری زمین به مردم یکی 
از ضرورت های جهش تولید 
با مشــارکت مردم است. با 
نهضــت مردمی ســازی، 
مشکل مسکن برطرف می شود. در خصوص شعار 
جهش تولید با مشارکت مردم  یکی از مهم ترین 
کارهایی که می توانیم انجام دهیم واگذاری زمین به 
مردم و نهضت مردمی سازی مسکن است. واقعیت 
این است که انبوه سازی دولتی با توجه به شرایط 
مالی و اقتصادی کشور برنامه صحیحی در حوزه 
مسکن نیست. با آنکه بسیاری از پروژه های مسکن 
طی سال های قبل شروع شــده، اما هنوز به اتمام 

نرسیده و نیمه تمام...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن
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اتصال دستگاه ها 
به پنجره ملی خدمات 

دولت هوشمند

قاچاق شمش طلا با عرضه در مرکز مبادله کاهش یافت

تسهیل شرایط رفع تعهد ارزی صنایع
صفحه2

صفحه3

 تأمین  زمین  چهار میلیون  مسکن
٨۵   هزار   قطعه   زمین   به   افراد   واجد   شرایط   واگذار   شد 

براساس اظهارات وزیر ارتباطات، وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی در مجمــوع نزدیک به ۷۰ درصد، 
وزارت اقتصاد بیش از ۸۰ درصــد خدمات خود از 
حوزه مالیاتی و گمرک تا بورس و بیمه و وزارت راه و 
شهرسازی ۸۰ درصد خدمات خود را الکترونیکی و 
۲۲ درصد را به صورت هوشمند از طریق پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند ارائه می کنند. به گزارش 
ایسنا، دولت هوشمند استفاده از فناوری و نوآوری 
برای تسهیل و حمایت از تصمیم گیری و برنامه ریزی 
پیشرفته در نهادهای حاکم است؛ مفهومی که ارتباط 
نزدیکی با حکمرانی هوشمند و دولت الکترونیک 
دارد. به دلیل اهمیت این موضوع، توسعه و پیشرفت 
دولت هوشمند از اولویت های دولت سیزدهم قرار 
گرفت و در مدت سه ساله خود توانست پیشرفت قابل 
توجهی را در این زمینه ایجاد کند. همچنین سامانه 
پنجره واحد مدیریت زمیــن هم یکی از پروژه های 
اولویت دار دولت الکترونیکی محســوب می شود و 
سازمان فناوری اطلاعات ایران به عنوان راهبر فنی 
این سامانه، ابزارها، زیرساخت های فنی و تکنولوژی 
مورد نیاز در حوزه زمیــن را فراهم کرده تا کاربران 
بتوانند به جای ارائه خدمت از پنجره های متعدد، از 
طریق یک پنجره واحد به ارائه خدمات بپردازند. به 
دلیل تعامل خوب وزارت ارتباطات و سازمان اداری 
و استخدامی در این سه سال تقریبا همه دستگاه ها 
به این پنجره متصل شدند و ۷۵ درصد خدمات از این 
طریق ارائه می شــود. نکته قابل توجه این است به 
واسطه این امکان بیش از ۵۰۰ خدمت بدون مراجعه 
حضور و در لحظه به مردم ارائه می شود. در این راستا 
به توجه به روزهای پایانی دولت سیزدهم، عیسی زارع 
پور- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- اخیرا گزارش 
هایی از روند پیشرفت پروژه های مهم ارتباطی ارائه 

کرده است. پنجره ملی خدمات...

آگهي  مناقصه عمومي - دو مرحله اي همراه با ارزیابی کیفی  شماره 1403/1-27
بشماره ثبت سامانه تدارکات دولت » ستاد« : 2۰۰3۰۰۱224۰۰۰۰2۷

نوبت دوم
شرکت برق منطقه اي مازندران در نظر دارد خرید، حمل، نصب و راه اندازي  ۴ دستگاه ترانسفورماتور قدرت ۲۵۰مگا ولت آمپري، ۱۲ دستگاه ترانس قدرت ۶۰ مگا ولت آمپری  

بهمراه ترانس های  کمکي، تجهیزات جانبي و بشکه هاي روغن را جهت افزایش ظرفیت پست هاي انتقال دهک، ساري و قائمشهر و پست های فوق توزیع برابر شرایط ذیل و بشرح مشخصات و 
اطلاعات مندرج در اسناد مناقصه به  مناقصه گر واجد شرایط واگذار نماید. لازم به ذکر است کلیه فرآیندهاي برگزاري مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد و همچنین گشایش پاکات ، مطابق 

فرآیند تعریف شده در بستر سامانه تدارکات الکترونیک دولت به آدرس  www.setadiran.ir  انجام خواهد شد.

۱- ارائه گواهی معتبر بابت مجوز تولید/ساخت/واردات / نمایندگي مجاز محصول مورد پیشنهاد.الزامات مورد نیاز
۲- ارائه اسناد وگواهینامه  هاي معتبردرخصوص استانداردهاي تولید و گواهي مطابقت با استاندارد از شرکت توانیر 

مبلغ ضمانتنامه 
۱۸۵/۳۲۸/۶9۴/۴9۶ ریال معادل » یکصد و هشتاد و پنج میلیارد و سیصد و بیست و هشت میلیون و ششصد و نود و چهار هزار و چهارصد و نود و شش ریال تمام«)شرکت در فرآیند ارجاع کار(

نوع ضمانتنامه
 )شرکت در فرآیند ارجاع کار( 

تضمین هاي معتبر )شامل فیش واریزی )وجه نقد( ،ضمانتنامه بانکي،....( مطابق آیین نامه تضامین دولتي مصوبه هیأت وزیران بشماره ۱۲۳۴۰۲/ت۵۰۶۵9 هـ  
مورخ ۱۳9۴/9/۲۲ و  اصلاحیه هاي بعدي آن )مندرج در اسناد مناقصه(.

سامانه "تدارکات الکترونیک دولت )ستاد(" به آدرس www.setadiran.irمحل دریافت و ارسال اسناد:
از ساعت ۰9:۰۰ روز شنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۰۶  الي ساعت ۱9:۰۰ روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۱۰.زمان دریافت اسناد:

تا ساعت ۱۵:۳۵روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۲۸.مهلت ارسال پیشنهاد

ساعت ۰۸:۳۰ صبح روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۳۰.زمان گشایش پاکات:
۱۳/۰۷۲/۸۶9/۴۴9/۶۴۶ ریال معادل » سیزده هزار و هفتاد و دو میلیارد و هشتصد و شصت و نه میلیون و چهارصد و چهل و نه هزارو ششصد و چهل و شش ریال تمام «.قیمت پایه مناقصه:

به پیشنهادهای فاقد سپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و نظایرآن که مغایر با آیین نامه مذکورباشد، ترتیب اثر داده نخواهد شد.
همچنین به  پیشنهادهاي فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش و پیشنهاداتي که بعد از موعد مقرر در اســناد واصل شوند مطلقآ ترتیب  اثر داده نخواهد شد. سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در 

اسناد مناقصه مندرج مي باشد.
مراتب در سایت معاملات توانیر به آدرس https://wamp.tavanir.org.ir/tender/main.صرفا جهت اطلاع رساني درج گردیده است

روابط عمومي  شرکت برق منطقه اي مازندران و گلستان
شناسه آگهی ۱۷۵۳۶9۳

آگهی مناقصه یک مرحله ای
نوبت اول

اداره کل میراث فرهنگی،گردشگری وصنایع دستی لرستان درنظر دارد ساماندهی و اجرای برق و روشنائی فاز ۱ باغ 
گلستان و قلعه فلک الافلاک و تهیه و نصب فاز ۱ سیستم تهویه مطبوع موزه سنگ،سفال و سکه)باشگاه افسران( را  از 
طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران ذیصلاح واگذار نماید لذا از کلیه اشخاص واجد شرایط اعم از حقیقی وحقوقی دعوت 
می شود جهت دریافت اسناد مناقصه به  سامانه تدارکات الکترونیک دولت به نشانی https://setadiran.ir(   بشماره 

مناقصه 2۰۰3۰۰3395۰۰۰۰۰۱ مراجعه نمایند.
مبلغ برآورد اولیه: 35/۷99/23۷/8۷۷ریال

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: ۱/۷89/96۱/894 ریال
مهلت  دریافت اسناد  مناقصه: ۱4۰3/5/9 

مهلت ارسال پاکتهای پیشنهاد:۱4۰3/5/2۰
زمان بازگشائی پاکتها:۱4۰3/5/2۰

متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفنهای 33243665و33223۰9۷- ۰66 داخلی۱۱9 تماس 
حاصل نمایند.

  اداره کل میراث فرهنگی،گردشگری وصنایع دستی لرستان



اقتصاد2
ایران

ترانزیت ریلی کالا 70 درصد افزایش یافت
شکست رکورد ترانزیت حمل 

بار ریلی 
مدیرعامل شرکت راه آهن گفت: در طی سه سال 
گذشــته رکورد ترانزیت حمل بار را شکستیم به 
طوری که از یک میلیون و ۹۱۳ هزار تن ترانزیت 

به ۴ میلیون و ۶۰۰ هزار تن حمل بار رسیده ایم.
میعاد صالحــی مدیرعامل شــرکت راه آهن در 
مراسم رونمایی از طرح های وزارت راه وشهرسازی 
با حضور مخبر سرپرست ریاست جمهوری با بیان 
اینکه در ابتدای دولت که راه آهن بخش ریلی را 
تحویل گرفت ۳ هزار میلیارد در حوزه  لوکومتیو و 
انباشت عدم تعمیرات و بهسازی و نوسازی خطوط 
ریلی قرار داشت گفت: برای تکمیل این تعمیرات 
و نوسازی و بهســازی خطوط نیاز به تخصیص 
۷۰ هزار میلیارد تومان سرمایه بود که با توجه به 

شرایط کرونا در شرایط بسیار بدی قرار داشتیم.
وی ادامه داد: با توجه به فروکش شدن کرونا و راه 
افتادن قطار های مســافری نیاز به  ورود ناوگان و 
لوکومتیو های مسافری بود که در دولت گذشته از 
۱۵۰ لوکومتیو زیمنس زیر ۱۰ سال ۴۸ لوکومتیو 
توقف دائم بوده و از ۱۰۲ لوکومتیو هم ۲۰ واگن 
خراب بود و تنها ۸۲ لوکومتیو امکان تردد داشت 
که از این تعداد هم تنها ۱۷ لوکومتیو اورهال شده 
بودند همچنین در بودجه راه آهن هم از سال ۹۴ 
تا سال ۱۴۰۰ همراه با کاهش نقدینگی و کاهش 
بودجه همراه بود به طوری که باید سالانه بودجه 
۵۰ درصد افزایش یابد، اما در دولت های گذشته 

این روند کاهشی بوده است.
صالحی افزود: در طول سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 
ما بودجه خود را ۵۰ درصد افزایش دادیم، اما در 
سال ۱۴۰۳ در سه ماه ابتدای سال ما ۱۷۳ درصد 
بودجه خود را دریافت کرده ایم و این اقدام برای 
اولین بار در طول تاریــخ راه آهن بوده که بیش از 
۱۰۰ درصد تخصیص بودجه داشته ایم. معاون وزیر 
راه وشهرسازی افزود: عمق عقب ماندگی ها بسیار 
زیاد بوده و ما شاهد افزایش انباشت سرمایه ها بوده 
ایم و با این وجود تــاش کردیم که بتوانیم عقب 

ماندگی ها را جبران کنیم.
صالحی بیان کرد: با ساخت ۴ هزارو ۵۸ واگن باری 
نو رکورد تاریخ حمل ونقل ریلی  شکســته شد و 
بیش از ۱۰۵ درصد نسبت به ۳۳ ماه مدت مشابه 
سال گذشته افزایش تولید داشته ایم. همچنین در 
حوزه تولید لوکومتیو به ۹۳ دستگاه رسیده ایم و در 
بحث احداث و بهره برداری توانستیم ۸۸۳ کیلومتر 
خط ریلی را در دولت سیزدهم احداث کنیم که از 
این تعداد ۳۲۰ کیلومتر خط دوم و ۱۶۰ کیلومتر 
خطوط مربوط به اتصال بنگاه های بزرگ اقتصادی 

بوده و ۳۸۰ خطوط ریلی  جدید بوده است.
او گفت: در حوزه مسافری هم رکورد تعداد مسافر 
را دوبار شکستیم که برای اولین بار در سال ۱۴۰۱ 
بود که به ۲۹ میلیون مســافر رسیدیم و در سال 
۱۴۰۳ هم تعداد مســافر را بــه ۳۱ میلیون نفر 
رســاندیم و در این مدت ما شاهد ثبت کمترین 
سوانح ریلی در این حوزه بوده ایم. وی اظهار کرد: در 
حوزه ترانزیت هم در دولت سیزدهم رکورد تاریخ 
حمل ونقل ترانزیت شکسته شد و ما توانستیم یک 
میلیون و ۹۱۳ هزار تن ترانزیت را به ۴ میلیون و 

۶۰۰ هزار تن با رشد ۷۰ دصدی برسانیم.

تامین مالی ۷۳ همتی از طریق 
انتشار اوراق نقدی

از ابتدای امســال تا کنــون در مجموع ۷۳,۶۳۷ 
میلیارد تومان، توسط دولت از طریق انتشار اوراق 
نقدی تامین مالی شده است. به گزارش تسنیم، 
وزارت امور اقتصادی و دارایی با انتشــار گزارشی 
اعام کرد: در ادامه اقدامــات این وزارتخانه برای 
تامین مالی اقتصاد کشور با هدف کاهش تبعات 
تورمی، خزانه داری کل کشــور در ســال جاری 
نسبت به انتشار و اوراق مرابحه عام دولتی به مبلغ 
۹۷۰،۰۰۰،۰۰۰ میلیون ریال و نیز عرضه آن اوراق 
اقدام نمود که پس از اخذ سفارش های خرید اوراق 
از متقاضیان یادشده در سامانه های بازار بین بانکی 
کارگزاری بانــک مرکزی و مظنه یابی شــرکت 
مدیریت فناوری بورس تهران و همچنین عرضه 
عمومی، مجموعا مبلغ ۲،۰۰۰ میلیارد تومان به 
صورت نقدی از محل فروش اوراق تأمین گردید.  

لازم به ذکر اســت با احتســاب مبلغ مندرج در 
جدول فــوق و فــروش اوراق در هفته های قبل، 
تاکنون مجموعاً ۷۳,۶۳۷ میلیارد تومان، دولت 
از طریق انتشــار اوراق نقدی تامین مالی نموده 
است. شــایان ذکر اســت در مقابل مبلغ تامین 
شده از طریق انتشــار اوراق نقدی در سال جاری 
به مبلغ ۷۳,۶۳۷ میلیــارد تومان، تا کنون مبلغ 
۶۱،۶۵۴ میلیارد تومان توســط خزانه داری کل 
 کشور برای تسویه اصل و فرع اوراق در سال جاری 

پرداخت شده است.

خبر

بنابر گفته مسئولان، عرضه 
شمش طا در مرکز مبادله 
ارز و طا ایران می تواند به 
توسعه و رشد اقتصاد کشور 
کمک کرده و نقش مهمی 
در تقویت بازار ارز و طا داشــته باشد. ۲۷ دی ماه 
۱۴۰۲ بود که اولین حراج حضوری شمش طا در 
مرکز مبادله ارز و طای ایران برگزار شد و تا به امروز 
در این مرکز ســی و نه حراج حضوری شمش طا 
برگزار شده که در این تعداد حراج ۷۰۶۷ کیلوگرم 
شمش طا با ارزشی بیش از ۳۰ هزار میلیارد تومان 

مورد معامله قرار گرفته است.
گفتنــی اســت، صادرکنندگانی که امــکان  رفع 
تعهد ارزی با شمش طا را دارند مهمترین عرضه 
کنندگان شمش طا در مرکز مبادله ایران هستند 
عاوه بر این، تولیدکنندگان داخلی شمش طا و 
واردکنندگان شمش طا که مشــمول رفع تعهد 
صادراتی نیستند هم امکان عرضه شمش در مرکز 

مبادله ارز و طای ایران را دارند.
براساس شــیوه نامه حراج حضوری شمش طا در 
مرکز مبادله ارز و طــای ایران، »تولیدکنندگان و 
سازندگان فعال مصنوعات طا دارای پروانه کسب 
مجاز و معتبر«، »فروشــندگان عمده شمش طا 
دارای پروانه کسب مجاز و معتبر«، »خرده فروشان 
طای آب شده دارای پروانه کسب مجاز و معتبر« و 
»بانک عامل با تایید  بانک مرکزی جمهوری اسامی 
ایران« می توانند متقاضی خرید شمش طای مرکز 

مبادله ایران باشند.
عرضه شمش طا در مرکز مبادله که اصغر بالسینی 
سخنگوی مرکز مبادله ارز و طای ایران در گفت و 
گو با باشگاه خبرنگاران جوان گفت: بانک مرکزی 
جهت تسهیل رفع تعهد ارزی برای صادرکنندگان، 

طی بخشنامه ای در دی ماه ۱۴۰۲ امکان رفع تعهد 
ارزی با واردات طا را فراهم کرد. این تصمیم بانک 
مرکزی این پیامد را به همراه داشــت، که مشکل 
رفع تعهد ارزی برخی صنایع تسهیل شد و موجب 
ورود شمش طا به کشور شــد؛ اما از سوی دیگر، 
متقاضیان صنعت طا اعام می کردند که این حجم 
ورودی شمش طا وارد این صنعت نشده است. پس 
از این اظهارنظر ها و طی اخبــاری مبنی بر قاچاق 
معکوش شمش طا، بانک مرکزی جهت رهگیری 
طای وارد شده به کشور، دستور داد که آن گروه از 
صادرکنندگان مشمول رفع تعهد ارزی که شمش 
طا وارد می کنند، باید شــمش خــود را در مرکز 
مبادله ایران عرضه کنند. از زمان اجرایی شدن این 
مصوبه در دی ماه ۱۴۰۲ به طرز چشمگیری قاچاق 
شمش طا به خارج کشــور کاهش یافته و امکان 

ردیابی طای وارداتی به کشور هم وجود دارد.

او افزود: هم اکنون با معامله شــمش طا در مرکز 
مبادله ایران، اطمینان از ورود شــمش های طای 
وارداتی به چرخه بازار اصلی طای کشــور وجود 
دارد و صنعتگــران دارای مجــوز از اتحادیه های 
طا و جواهر می توانند بــه راحتی طای مورد نیاز 
خود را از این مرکز تامین کنند؛ این موضوع به این 
معنی است که تأمین بهینه و کارای تقاضای واقعی 
تولیدکنندگان مصنوعات طای کشــور از طریق 
تالار معامــات طای مرکز مبادلــه ایران صورت 
می گیرد و نتیجه آن بی شک تقویت صنعت طا و 
جواهرات کشور است. باتوجه به اینکه شمش های 
طای وارداتی عرضه شــده در مرکز مبادله ایران 
قبل از معامله و تحویل به صنعتگران طا، از سوی 
آزمایشگاه های معتبر معرفی شده از سوی سازمان 
ملی اســتاندارد ایران اصالت ســنجی می شود، به 
کاهش و حذف طای غیراصل وغیراســتاندارد در 

بازار طا کمک کرده است. این مقام مسئول در ادامه 
بیان کرد: نتایج مطلوب معامات شمش طای مرکز 
مبادله ایران فقط به حــوزه واردکنندگان و معامله 
گران شمش طا محدود نمی شــود و این اتفاق به 
مرور موجب تقویت ذخایر طا خواهد شــد عاوه 
بر این، بانک مرکزی از طریق تالار شــمش طای 
این مرکز می تواند انسجام بخشــی و ساختاردهی 
بهتری به بازار معامات عمده طای کشور دهد که 
در نتیجه آن موجب ارتقاء شفافیت بازار معامات 
شمش طا و امکان نظارت و سیاست گذاری بهتر 

بانک مرکزی می شود.
بنابر اعام مسئولان با عرضه شمش طا در مرکز 
مبادله ارز و طای ایران حــدود ۲۹ هزار میلیارد 
تومان  برگشــت ارز حاصل از صــادرات به چرخه 
اقتصاد صورت گرفته؛ بازگشت ارز حاصل از صادرات 
که مسعود توکلی تحلیلگر اقتصادی در گفت و گو 
با باشــگاه خبرنگاران جوان به اشاره به اهمیت آن 
اشاره بیان کرد: ریالی که در کشور در قبال تسعیر 
ارز اســت پایه پولی را متاثــر نمی کند و نقدینگی 
را در کشــور افزایش نمی دهد چرا که در قبال آن 
ارز یا طا وارد کشــور کردیم و این موضوع سبب 
می شــود که تراز بانک مرکزی دچار تورم نشــود 
لذا این میزان ۲۹ هزار میلیارد تومان برگشــت ارز 
حاصل از صادرات به اقتصاد کشــور کمک کرده و 
وارد چرخ دنده های اقتصاد و تولید شــده در عین 
حال اثــرات مخرب چاپ پــول و تامین نقدینگی 
بدون پشتوانه را هم ندارد. همچنین عرضه شمش 
طا در مراکز مبادله ارز و طا ایران نقش مهمی در 
تقویت بازار طا و ارز دارد و می تواند به توسعه و رشد 
این بازار ها کمک کند. گفتنی اســت، به طور کلی 
بازگشــت ارز حاصل از صادرات به کشور می تواند 
به توســعه و رشــد اقتصادی، تقویت ارزش ارزی، 
افزایش ســرمایه گذاری، تامین نیازهای خارجی 

کشور و... کمک کند.

قاچاق شمش طلا با عرضه در مرکز مبادله کاهش یافت

تسهیل شرایط رفع تعهد ارزی صنایع

نرخ بهره بین بانکی افزایش یافت
نرخ بهره بین بانکی در هفته منتهی به ۳ مردادماه با 
افزایش ۵ صدم درصدی نسبت به هفته قبل از آن 
به ۲۳.۶۸ درصد رسید. گزارش جدید تغییرات نرخ 
بهره بین بانکی نشان میدهد نرخ بهره بین بانکی در 
هفته منتهی ۳مردادماه با افزایش ۵ صدم درصدی 

نسبت به هفته قبل از آن به ۲۳,۶۸ درصد رسید.
این نرخ در هفته منتهی بــه ۲۷ تیرماه با افزایش 
جزئی نسبت به هفته قبل از آن به ۲۳,۶۳ درصد 
رسیده بود. نرخ بهره بین بانکی در هفته منتهی به 
۲۰ تیرماه با کاهش یک صدم درصدی نسبت به 
هفته قبل از آن به ۲۳,۶۲ درصد رسید. نرخ سود 
بین بانکی در هفته منتهی به ۱۳ تیرماه با کاهش 
سه صدم درصدی نســبت به هفته قبل از آن به 
۲۳,۶۳ درصد رسیده بود. نرخ بهره بین بانکی در 
هفته منتهی به ۶ تیرماه بدون تغییر نسبت به هفته 
قبل از آن ۲۳,۶۶ درصد بوده است. نرخ سود بین 
بانکی در هفته پایانی خردادماه به بالاترین سطح 
در سال جاری رسیده و رکورد ۲۳,۶۶ درصد را در 

هفته پایانی خردادماه ثبت کرده بود.
این نرخ در هفته منتهی به ۲۳ خردادماه نیز رکورد 
۲۳,۶۳ درصدی را ثبت کــرده بود. همچنین در 
هفته منتهی به ۱۶ خردادمــاه این نرخ با افزایش 
سه صدم درصدی نســبت به هفته قبل از آن به 
۲۳,۶۴ درصد رسیده بود. نرخ بهره بین بانکی در 
هفته منتهی به ۹ خرداد ماه با کاهش یک صدم 
درصدی نسبت به هفته قبل از آن به ۲۳,۶۱ درصد 
رسیده بود؛ نرخ سود بین بانکی در هفته منتهی به 
۲ خرداد نیز با افزایش محسوس نسبت به هفته 
پایانی اردیبهشت ماه به ۲۳,۶۲ درصد رسیده بود. 
این نرخ در هفته منتهی به ۲۶ اردیبهشت ماه با 
افزایش نسبت به هفته قبل از آن ۲۳,۵۶ درصد بود.
نرخ بهــره بین بانکــی در هفته منتهــی به ۱۹ 
اردیبهشت ماه نســبت به هفته قبل از آن بدون 
تغییر بوده و ۲۳,۵ درصد اعام شــد. این نرخ در 
هفته منتهی به ۱۲ اردیبهشت ماه با کاهش یک 
صدم درصدی نسبت به هفته قبل از آن به ۲۳,۵ 
درصد رسیده بود. نرخ ســود بین بانکی در هفته 
منتهی به ۵ اردیبهشت ماه نرخ سود بین بانکی با 
کاهش یک صدم درصدی نسبت به هفته قبل از 
آن به ۲۳,۵۱ درصد رسیده بود. این نرخ از ابتدای 
سال جاری با روند کاهشی همراه بود به جز هفته 
منتهی به ۲۹ فروردین ماه.  نرخ بهره بین بانکی 
در هفته پایانی فروردین با افزایش همراه شدو با 
۴ صدم درصد افزایش نسبت به هفته قبل از آن به 

۲۳,۵۲ درصد رسید.
نرخ بهره بین بانکی در هفته منتهی به ۲۲ فروردین 
ماه با کاهش نیم درصدی نسبت به هفته قبل از آن 
به ۲۳,۴۸ درصد رســید. نرخ بهره بین بانکی که 
در هفته نخست فروردین ماه سال جاری ۲۳,۶۲ 
درصد شــده بود در دومین هفته از نخستین ماه 
سال جدید با کاهش ۴ صدم درصدی همراه شد و 

به ۲۳,۵۸ درصد رسید.

۲۱ فرودگاه میزبان پرواز های 
اربعین خواهند بود

معاون وزیر راه وشهرســازی گفت: همزمان با 
افزایش ظرفیت ترمینــال و باند های فرودگاه 
در اســتان های کوچک ظرفیت پروازی از ۲۴ 
پرواز هفتگی به ۱۴۸ پرواز رسید. رضا نخجوانی 
مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی 
کشور در مراسم بهره برداری از پروژه های وزارت 
راه وشهرسازی با بیان اینکه ساخت ترمینال 
جدیددر دســتور کار شــرکت فرودگاه قرار 
گرفت گفت: دولت ســیزدهم فرودگاه ایام را 
با پیشرفت فیزیکی ۶۰ درصدی در سال ۱۴۰۰ 
تحویل گرفت که با همت همکاران و نیرو های 
متخصص این کار با پشتیبانی کامل اجرایی وبه 

سرانجام رسید.
وی ادامــه داد: امروز در ۶ مرداد ماه شــاهد بهره 
برداری از این ترمینال هســتیم که  مساحت این 
فرودگاه به ۵ هزار و ۸۸۷ متر مربع رسیده که یک 

افزایش دوبرابری داشته است.
معاون وزیر راه وشهرســازی اظهار کرد: ظرفیت 
سالن های مسافری در این فرودگاه افزایش وبه ۷۰۰ 
هزار نفر در سال رسیده است و به لحاظ زیرساختی 
هم این ظرفیت فراهم شــده که تعداد پرواز های 
هفتگی از ۲۴ پرواز به ۱۴۸ پرواز برسد که رسیدن 
به این میــزان از پرواز ها نیازمند  افزایش ظرفیت 

ناوگان پروازی است.
او افزود: بــا توجه به نزدیک شــدن ایام اربعین و 
افزایش تعداد پرواز ها و نشســت وبرخاســت ها 
افزایش ظرفیت سالن های  پروازی در این بخش 
بسیار ضروری بوده که این اقدامات در دستور کار 
قرار گرفته است و امســال هم ۲۱ فرودگاه کشور 
آمادگی کامل برای پذیــرش پرواز های اربعین را 

خواهند داشت.
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معاون امور بانکی، بیمه و شــرکت های دولتی وزارت 
اقتصاد گفت: چالش های فراوانی پیش روی مولدسازی 
قرار داشته و دســتگاه های دولتی به سختی تمایل به 

واگذاری و مولدسازی دارایی های مازاد خود دارند.
به گزارش تســنیم، مجمع عمومی ســالیانه سازمان 
خصوصی سازی در سال منتهی به ۲۹ اسفند ماه ۱۴۰۲ 
با حضور "محمدجواد شریف زاده" معاون امور بانکی، 
بیمه و شــرکت های دولتی وزارت اقتصــاد، " ابراهیم 
بازیان" رییس سازمان خصوصی سازی، اعضای هیات 

مدیره، حســابرس و نمایندگان دســتگاه های دولتی 
ذیربط در وزارت امور اقتصادی و دارایی برگزار شد. در 
این جلسه که به ریاست شریف زاده، معاون امور بانکی، 
بیمه و شــرکت های دولتی وزارت اقتصاد برگزار شد، 
گزارش هیات مدیره قرائت و صورت های مالی ســال 
۱۴۰۲ این سازمان مورد بررسی قرار گرفت و به تصویب 
اعضای مجمع رسید. معاون امور بانکی، بیمه و شرکت 

های دولتی وزارت اقتصاد در این نشست، گفت: چالش 
های فراوانی پیش روی مولدسازی قرار داشته و دستگاه 
های دولتی به سختی تمایل به واگذاری و مولدسازی 
دارایی های مازاد خود دارند. وی با بیان اینکه به واسطه 
مولدسازی بار زیادی بر دوش سازمان خصوصی سازی 
گذاشته شده است، افزود: اکنون به نقطه امیدوار کننده 
ای در طرح مولدسازی رســیده ایم که امیدواریم این 

روند تداوم داشته باشد. شریف زاده اظهار داشت: اصاح 
ساختار و اساسنامه سازمان خصوصی سازی در حوزه 
مولدسازی باید پیگیری شــود.بازیان، رییس سازمان 
خصوصی ســازی نیز در این نشست با تشریح عملکرد 
و برنامه های این سازمان گفت: در راستای مولدسازی 
دارایی های مازاد دولت، با رویکرد تفویض اختیارات، از 
ابتدای سال جاری اتفاقات خوبی رخ داده است. رییس 
سازمان خصوصی سازی افزود: تعداد دو هزار و ۴۹۵ ملک 
را تا پایان تیرماه به عنوان ملک مازاد شناسایی کرده ایم.

دستگاه های دولتی مانع واگذاری و مولدسازی 
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مجری طــرح خودکفایی گنــدم وزارت جهاد 
کشاورزی اعام کرد: ۹ میلیون و ۳۱۷ هزار تن 
گندم مازاد بر نیاز کشاورزان تا صبح ششمین روز 

مرداد ماه خرید تضمینی شد.
سهراب ســهرابی اظهار کرد: بر اساس آخرین 
گزارش سامانه شــرکت بازرگانی دولتی )سیفا( 
تا ساعت ۷ صبح شــنبه ۶ مرداد ماه ۱۴۰۳، ۹ 
میلیون و ۳۱۷ هزار تن گندم از کشــاورزان به 
ارزش ۱۶۴ هزار میلیارد تومان خرید تضمینی 
شده است. وی افزود: این میزان خرید تضمینی 
نســبت به مدت مشــابه ســال زراعی گذشته 
 ۱.۲۸۳ میلیــون تــن معادل ۱۶ درصد رشــد 

نشان می دهد.
مجری طرح خودکفایی گنــدم درباره پرداخت 
مطالبات گندمکاران نیز تصریــح کرد: تاکنون 
۵۳.۲ هزار میلیارد تومان از پول کشاورزانی که 
گندم خود را به مراکز دولتــی خرید تضمینی 
تحویل داده انــد، واریز شــده و پرداخت مابقی 
وجوه نیز در حال پیگیری از سوی سازمان برنامه 

و بودجه و وزارت جهادکشاورزی است.
وی ادامه داد: بیشــترین میزان خرید تضمینی 
گندم به ترتیب مربوط به استان های خوزستان با 

یک میلیون و ۶۲۲ هزار تن، گلستان یک میلیون 
و ۱۰۲ هزار تن، فارس ۸۳۸ هزار تن، کرمانشاه 
۷۲۵ هزار تن، کردستان ۶۴۲ هزار تن، خراسان 
رضوی ۴۹۸ هزار تن، همــدان ۴۶۲هزار تن و 

لرستان ۳۸۲ هزار تن است.
سهرابی تصریح کرد: عملیات برداشت گندم در 
استان ها با اقلیم سرد مانند کردستان، همدان، 
کرمانشــاه، قزوین، مرکزی، خراســان رضوی، 
آذربایجان شــرقی و آذربایجان غربی، زنجان، 
اردبیل، چهار محال و بختیاری، خراسان شمالی 

و لرستان همچنان ادامه دارد.
مجری طرح خودکفایی گندم گفــت: با توجه 
به افزایش تولیــد و خرید تضمینــی گندم در 
سال جاری، تمام نیاز گندم خبازی ها و صنف و 
صنعت کشور از محل تولید داخل تامین خواهد 
شد و نیاز به واردات گندم نخواهیم داشت. بنا به 
اعام پایگاه اطاع رسانی وزارت جهادکشاورزی، 
وی بــر تحویل گنــدم به مراکز رســمی خرید 
تضمینــی تاکیــد و اظهــار کرد: کشــاورزان 
از تحویل گندم خــود به دلالان خــودداری و 
 آن را به مراکز رســمی دولتــی خرید تضمینی 

عرضه کنند.

رئیس سازمان هواپیمایی کشور گفت: در دولت 
سیزدهم به خودکفایی کامل در تعمیرات هواپیما 
رسیده ایم به طوری که دیگر هیچ یک از قطعات 
هواپیما به خارج از کشور برای تعمیر اعزام نمی شود. 
محمد محمدی بخش رئیس سازمان هواپیمایی 
کشــور در مراســم افتتاح پروژه های وزارت راه 
وشهرسازی با بیان اینکه در کمتر از دوسال با توجه 
به درخواست کشور های همسایه مبنی بر ایجاد 
ظرفیت برای پرواز های بین المللی در شهر های 
شمالی کشــور اقدام به راه اندازی فرودگاه رامسر 
در شمال کشور کرده ایم گفت: در حال حاضر در 
فرودگاه رامسر و فرودگاه سازی ظرفیت پرواز های 
بین المللی افزایش یافته اســت و امکان نشست 
وبرخاست هواپیمایی ایرباس ۳۲۰ و بوینگ ۷۵۰ 

فراهم شده است.
وی ادامه داد: توسعه ترمینال برای انجام پرواز های  
داخلی و خارجی و انجــام پرواز های عتبات از ۲۱ 
فرودگاه کشور فراهم شــده است و امروز ظرفیت 
دوبرابری برای پرواز های اربعین ایجاد شده است 
به طوری که ۶۰۰ هزار مسافر قابلیت جابه جایی از 

فرودگاه های کشور را دارند.
او با بیان اینکه در زمانی که دولت سیزدهم وارد کار 

شد شرایط پروازی کشور در نازل ترین حد ممکن 
بود به طوری که از ۱۳ هواپیمای برجامی خریداری 
شده تنها ۳ هواپیما فعالیت نمی کردند. همچنین از 
۳۳۰ هواپیما موجود در کشور ۱۱۲ هواپیما با بازه 
سنی دو تا ۳۰ سال زمین گیر بودند و ۳۷ هواپیما 

هم دیگر قابلیت برگشت نداشتند.
محمدی بخش اظهار کرد: امــروز با افتخار اعام 
میکنیم که هیــچ یک از قطعــات هواپیما حتی 
موتور هواپیما برای تعمیر به خارج از کشور ارسال 
نمی شود و ما در شــدیدترین تحریم های موجود 
هیچ نیازی به ارسال قطعات برای تعمیر به خارج 
از کشور نداریم. رئیس سازمان هواپیمایی کشور 
بیان کرد:  در اربعین ۱۴۰۰ ما ۱۰۰ هزار مســافر 
را در بخش رفت وبرگشــت جابه جا کردیم و این 
عملیات را در سال گذشته با روزانه ۴۵۰ هزار زائر 
انجام دادیم. همچنین با افتخار اعام میکنیم که 
در ۲۸ کشور خارجی با ایمنی و امنیت  پرواز انجام 

می دهیم و به بیش از ۱۰۰ نقطه دنیا پرواز داریم.
او افزود: در دولت ســیزدهم حــدود ۱۰۰ فروند 
ناوگان هوایی وارد کشور شد که بخش زیادی از این 
ناوگان با توجه به محدودیت های تحریمی که وجود 

داشت اعام نکردیم.

سرپرست ریاست جمهوری با تاکید بر اینکه مهمترین 
بستر توسعه متوازن کشور بحث راه هاست، تصریح کرد: 
امیدواریم مسیر توسعه ترانزیت و راه ها در دولت جدید 
نیز دنبال شود؛ در این مسیر آمادگی خود برای پشتیبانی 
از دولت جدید را اعام می کنیم. به گزارش ایرنا، »محمد 
مخبر« سرپرست ریاســت جمهوری در آیین افتتاح 
پروژه های وزارت راه و شهرسازی گفت: به درستی رئیس 
جمهور شهیدمان بحث توسعه حمل و نقل در کشور را 
بستر اصلی توسعه کشور تشخیص داد چرا که ما کشوری 
حداقل با ۱۵ کشور همسایه هستیم و این ظرفیت بسیار 

بزرگی برای کشور عزیزمان است.
وی با تقدیر از وزیر راه و شهرسازی و همه مسئولان این 
وزارتخانه، تاکید کرد: این وزارتخانه ابعاد مختلفی دارد و 
بخش عمده ای از توسعه کشور به این وزارتخانه مرتبط 
است. همچنین مهمترین نقطه تعامل کشورهای همسایه 
با ایران همین بحث ترانزیت است، لذا بیشترین فشار بر 
این وزارتخانه بود و انصافا کار به خوبی انجام شد. مخبر 
ادامه داد: توسعه کشور ۱۰ سال دچار مشکل جدی شد، 
مسیری که توسط رئیس جمهور شهید انتخاب شد مسیر 

درســتی بود و مقام معظم رهبری نیز با عنایت به این 
موضوع اشاره فرمودند. وی تاکید کرد: ما کشور پهناوری 
هستیم از یک طرف کشوری هستیم که حداقل با ۱۵ 
کشور همسایه ایم و برخی از این کشورها خودشان چند 
کشورند که ظرفیت بزرگی برای توسعه و رشد و اشتغال 
کشــور اســت. مخبر گفت: وزارت راه و شهرسازی که 
صمیمانه از مهرداد بذرپاش تشکر می کنم، یک وزارت 
بسیار گسترده است و ابعاد مختلفی دارد که درصد زیادی 
از توسعه کشور به این وزارت خانه وابسته است؛ مسکن و 
راه های زمینی و هوایی و ریلی و دریایی و مسکن در این 
وزارت خانه قرار دارد. سرپرست ریاست جمهوری ادامه 
داد: رئیس جمهور شهید از ابتدا جلسات پیگیری را در 
این وزارت خانه دنبال می کرد و بعد از درگذشت مرحوم 
رستم قاسمی، آقای بذرپاش شاهدند که شهید آیت الله 
رئیسی در برخی روزها چند بار با ایشان تماس می گرفت 

و موارد متعدد را پیگیری می کرد.
مخبر افزود: کشورهای منطقه هم بزرگترین و مهمترین 
عاقه شان برای تعامل با ایران، بحث ترانزیت بود؛ اتصال 
آب های شمال به جنوب و خلیج فارس و دریای عمان، 

هم به لحاظ زمانی و هم قیمت تمام شده برای کشورهای 
صاحب بار حائز اهمیت بود. وی تاکید کرد: انصافا در این 
وزارت خانه کار شد؛ چه کسی خوشش بیاید چه بدش 
بیاید، ۱۰ سال بخش های توسعه ای کشور دچار نقص 
جدی شد؛ نمی شــود عقب افتادگی ۱۰ ساله را در ۲ 
سال به نقطه مطلوب رســاند. وی تصریح کرد: اینکه 
توســعه فرودگاه ایام امروز افتتاح می شود، اینکه در 
شمال کشــور همین اتفاق رخ می دهد و اینکه خط 
آهن اندیمشــک اهواز امروز دو خطه می شود همگی 
درخدمت مردمنــد و اگر انجام نمی شــد برای مردم 
دردســر ایجاد می کرد، مردم ما به اربعین عشق می 
ورزند؛ مردم سایر کشورها برای زیارت حرم امام رضا 
)ع( عاقه زیادی دارند؛ لذا این امکاناتی که فراهم می 

شود، در خدمت همین هاست.
 مخبر افزود: پروازها به فرودگاه ایام با افتتاح امروز به 
روزی ۲۱ پرواز و ۱۴۸ پرواز در هفته افزایش می یابد که 
اتفاق بسیار خوبی است. وی تاکید کرد: در بخش انتقال 
حجاج داشت به یک موضوع تبدیل می شد، نزدیکی به 
ایام اربعین، گرمای هوا و ماندن حجاج در عربستان می 

توانست مســأله ایجاد کند؛ من صمیمانه از وزارت راه 
تشکر می کنم، بحث جابجایی حجاج به خوبی حل شد.

بر اســاس این گزارش، این مراســم با حضور مهرداد 
بذرپاش وزیر راه و شهرســازی برگزار می شــود و قرار 
است بهره برداری از پروژه توسعه و بهسازی ترمینال و 
اپرون فرودگاه شهدای رامسر با حضور کاپیتان محمد 
محمدی بخش رئیس سازمان هواپیمایی کشوری انجام 
شود. همچنین آیین بهره برداری از ۲ پروژه دیگر از جمله 
افتتاح ترمینال جدید شــهدای فرودگاه ایام با حضور 
کاپیتان نخجوانی رئیس شــرکت فرودگاه ها و ناوبری 
هوایی ایران و پروژه ریلی اهواز-اندیمشک با حضور میعاد 
صالحی مدیرعامل شــرکت راه آهن نیز به بهره برداری 
خواهد رسید. گفتنی است یکی از قطعات ریلی بسیار 
مهم کشور مســیر ۱۴۰ کیلومتری اهواز به اندیمشک 
است که سال گذشــته با حضور شهید آیت الله رئیسی 
مسیر ۱۰۰ کیلومتری این خط آهن به بهره برداری رسید 
و به گفته مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی، امروز با 
دستور سرپرست ریاست جمهوری ۴۰ کیلومتر انتهایی 

این مسیر نیز به بهره برداری می رسد.

ورود ۱۰۰ فروند هواپیما به ناوگان هوایی کشور۵۳.۲ همت از پول گندمکاران پرداخت شد

مخبر: توسعه ترانزیت در دولت جدید دنبال شود

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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رئیس سندیکای کنســرو گفت: بنابر آمار سال 
گذشته صادرات رب گوجه از لحاظ وزنی نسبت 
به ســال ۱۴۰۱، ۷۵ درصد افزایــش یافت، اما 
امسال بدلیل کاهش نامتعارف قیمت رب گوجه 
از سوی چین مشکلاتی ایجاد شده است. مسعود 
بختیاری گفت: بنابر آمار ســال گذشته میزان 
صادرات رب گوجه فرنگی  نســبت به ۱۴۰۱ از 
لحاظ وزنی ۷۵ درصد افزایش یافت که این امر 
نقطه عطفی در صــادرات رب گوجه بود که ارز 

قابل توجهی وارد کشور شد.
به گفته او، سال گذشته صادرات رب گوجه فرنگی 
چین به عنوان نقش آفرینان اصلی در حوزه رب 
گوجه فرنگی دنیا مقدار زیادی نبود که در نهایت 
این امر منجر به ماندن مقدار زیادی محصول رب 
گوجه در انبارها و کاهــش نامتعارف قیمت  در 

بازار شده است.
بختیاری ادامه داد: بــا توجه به آنکه چین  نقش 
تعیین کننده ای در بازار صادرات دارد، از این رو 

امر رقابت تولیدکنندگان دشوار شده است. رئیس 
سندیکای کنســرو با تاکید بر اصلاح و منطقی 
شــدن قیمت رب گوجه فرنگی افــزود: قیمت 
هرکیلو گوجه فرنگی از ۴ هزار و ۵۰۰ تومان سال 
گذشته به بالای ۶ هزار و ۵۰۰ تومان رسیده  که 
همین امر منجر به افزایش قیمت تمام شده شده 
است، براین اساس  اصلاح و منطقی شدن قیمت 

امری ضروری است.
او ادامه داد: براســاس برآوردهای صورت گرفته 
ســالانه حدود ۵۰۰ میلیــون قوطی رب گوجه 
فرنگی در کشور تولید می شود که سال گذشته 
صادرات این محصول ۱۴۴ میلیون دلار ارزآوری 
برای کشور در برداشته اســت. بختیاری گفت: 
با گذشت بیش از یکســال قیمت هر قوطی رب 
گوجه فرنگی ۵۵ هزارتومان ثابت بود، درحالیکه 
بدلیل افزایش قیمت گوجه تولیدکنندگان ناگریز 
به منطقی سازی قیمت مصرف کننده هستند تا 

بتوانند به تولید ادامه دهند.

رئیس سازمان خصوصی سازی گفت: هدفگذاری 
ما برای امسال شناسایی ۴ هزار ملک مازاد است. 
ابراهیم بازیان رئیس ســازمان خصوصی سازی 
گفت: مولدسازی یک ارزش مستقیم دارد که باید 
تبدیل به ریال شود و یک ارزش غیر مستقیم دارد 
که املاک بلاتکلیف شناسایی، مستند و ارزش 
افزایی می شــوند به اقتصاد شهری ارزش اضافه 
می کنند و رونق اشــتغال، اقتصاد، فضای کسب 
و کار را ایجــاد می کنند و خیلــی از پیامد های 
مختلف را به لحاظ اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی 

دارند.
این مقام مســئول در ادامه اظهار کرد: در کنار 
تمام موارد مطرح شــده نزدیک ۲ هزار و ۵۰۰ 
ملک مازاد شناسایی و فعلا تا به امروز نزدیک به 

۴۰ هزار میلیارد تومان ارزش افزایی شده و این 
روند ادامه دارد از این بین ما بانک ها، استان ها و 

شرکت های دولتی را داریم.
رئیس سازمان خصوصی سازی بیان کرد: امسال 
در قانون بودجــه نزدیک به ۴۰ هــزار میلیارد 
تومان عوایــد حاصل از فروش یــا تبدیل منابع 
برای پروژه ها دیده شده که این موضوع را دنبال 
می کنیم هدفگذاری ما برای امسال شناسایی ۴ 
هزار ملک مازاد است و باید مورد ارزش افزودگی، 
قیمت گذاری، فروش و نهایتا تقریب به پروژه های 
نیمه تمام قــرار بگیرند. او می گویــد: عملکرد 
مولدســازی در ســال ۱۴۰۲ از محل عملکرد 
بانک ها، ســازمان ملی زمین و مسکن و در کل 

نزدیک ۵۵ هزار میلیارد تومان بوده است.

مدیــرکل دفتر خدمات عمومــی مرکز اصناف 
وزارت صمت گفت:مصوبه ای در ســتاد تنظیم 
بازار برای ترمیم اقتصاد نانوایان تصویب شــده 
است که بر اســاس آن نانوایان و برخی اصناف 
متقاضی امــکان فروش محصــولات خانگی و 

صنایع دستی را دارند.
 محمدحســین قمری، مدیرکل دفتر خدمات 
عمومی مرکز اصنــاف وزارت صمت اظهار کرد: 
مصوبه ای در ســتاد تنظیم بازار بــرای ترمیم 
اقتصاد نانوایان تصویب شده است که بر اسا س 
آن  نانوایــان و برخی اصنــاف متقاضی امکان 
فروش محصولات خانگی و صنایع دســتی در 
آنها ایجاد شــود. وی افزود: این مصوبه اکنون 
ابلاغ شــده اســت و در یکــی از نانوایی های 

تهران نیز به صورت آزمایشــی اجرا شده است. 
وی تصریح کــرد: مجلس نیز بــه تازگی قانون 
جدیدی بــرای حذف مالیات بــر ارزش افزوده 
برای تولیدات صنایع دستی تصویب کرده است 
که ما نیز پیگیر آن هستیم که زود تر اجرا شود. 
قمری گفت: زیر ســاختی برای عرضه صنایع 
 دســتی ایرانی در پلتفرم هــای خارجی ایجاد 

شده است.
وی در ادامه گفت: با توجه به اهمیت بازارسازی 
کســب و کار خرد خانگی و محلی که بیش از ۳ 
میلیون شغل و کسب و کار را تحت الشعاع قرار 
می دهد، یکی از کارهایی که لازم بود در دولت 
انجام شود، بازارســازی برای فروش محصولات 

خرد بود.

با توجه به صحبت هــای یکی از مســوولان حوزه 
ســلامت کشــور و اینکه عنوان کردند نرخ مالیات 
کنونی محصــولات دخانی ســبب شــده که این 
محصولات به کشورهای دیگر قاچاق شود؛ چرا که 
نرخ مالیات محصولات دخانی در سایر کشورها از ایران 
گران تر است و خرید محصولات قاچاق ایرانی برای 
مصرف کنندگان سایر کشورها مقرون به صرفه تر است؛ 
انجمن تولیدکنندگان محصولات دخانی در این زمینه 

شفاف سازی کرد.
به گزارش ایســنا،  انجمن تولید کننــدگان، وارد 
کنندگان و صادرکنندگان محصــولات دخانی در 
پی انتشاری خبری تحت عنوان  "ضرورت بازنگری 
مالیات بر دخانیات / قاچاق معکوس دخانیات به دلیل 
قیمت پایین در ایران"  که در تاریخ ۱ مرداد ماه ۱۴۰۳  
از سوی خبرگزاری ایسنا منتشر شد و با توجه به اینکه 
در خبر درج شده  بهزاد ولی زاده - رئیس دبیرخانه 
ســتاد کشــوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت 
-با تاکید بر ضرورت بازنگری در ســاختار مالیات بر 
محصولات دخانی، عنوان کردند که  نرخ مالیات کنونی 
محصولات دخانی سبب شــده که این محصولات 
به کشورهای دیگر قاچاق شــود به ارائه توضیحاتی 
پرداخت. در پاسخ به این مدعا و سایر مطالبی که ایشان 
در باب موضوع ارزانی سیگار در ایران اظهار کرده اند، 
انجمن تولید کنندگان، وارد کنندگان و صادرکنندگان 
محصولات دخانی با طرح نکاتی، مضاف بر پاسخ گویی 
به مطالب خبر منتشر شده و نقد آن به ارائه توضیحاتی 
در خصوص ابهامات موجود در بحث پرمناقشه قیمت 

سیگار در کشور پرداخت که در ادامه آمده است:
نخست آن که می بایست ایزد متعال را شکرگزار بود 
که بالاخره و پس از گذشت چند دهه متولیان سیاست 
گذاری مبارزه با مصرف دخانیات در کشور، سرانجام 
این مفروض اساســی را پذیرفته اند که عامل اصلی 
قاچاق سیگار از یک مبدا ارزان تر به مقصد گران تر، 
وجود اختلاف قیمتی بین دو کشور است که به مثابه 
یک عامل انگیزشی، منجر به نوعی آربیتراژ کالایی می 
شود. بنابراین آن چه باعث قاچاق چند میلیارد نخی 
سیگار به ایران نیز می شود، همین گران تر بودن سیگار 
در ایران به نسبت غالب کشورهای همسایه است.  لذا 
چنانچه در یک سمت این برهان، گرانتر بودن سیگار 

در چند کشــور را عامل قاچاق معکوس از ایران می 
دانیم، در ســوی دیگر آن، حجم قابل توجه و تاسف 
بار قاچاق به ایران را هم بایستی معلول گران تر بودن 
سیگار در ایران به نسبت غالی همسایگان دانست. ذکر 
این نکته البته الزامیست که گران تر بودن کالا در یک 
کشور می بایست بر اساس درآمد سرانه آن کشور و 

سطح عمومی قیمت ها سنجیده شود .
دوم اینکه عدد خروجی سیگار از کشور بسیار ناچیز 
و کمتر از یک درصد مصرف سالانه است که آن هم 
به دو مقصد مشــخص ترکیه و روســیه صورت می 
گیرد. اولی به شکل مسافری و در حجم محدود است 
و دومی ناشی از تبعات جنگ با اوکراین و تحریم های 
بین المللی علیه روسیه و در نتیجه کاهش تولید و افت 
عرضه محصولات دخانی پدیدار شده است. با نگاهی 
اجمالی به همین مقدار کم قاچاق معکوس سیگار از 
ایران دو کشور یاد شده، به سادگی و فوریت می توان 
دریافت که اولین عارضه گران تر شدن سیگار نسبت 
به کشورهای همسایه، جذاب شدن یک کشور برای 
قاچاقچیان سیگار خواهد بود. اتفاقی که هم اکنون با 
ورود ۲۰ تا ۲۵ درصد مصرف سالانه سیگار در کشور 
از مبادی جنوب و غرب و شرق در حال رخ دادن است. 
مقایسه اعداد و ارقام ورود سیگار به کشور به شکل غیر 
مجاز با آن چه که به زعم آقای ولی زاده از کشور قاچاق 
می شود، به خوبی نشان می دهد که قیمت سیگار 
تولید داخل در ایران به حد کافی گران شده است تا 
امکان ورود انواع خارجی به شکل قاچاق و قرار گرفتن 
آن در سبد فروش با قیمت های جذاب تر برای مصرف 
کننده را فراهم کند. به این قسم محصولات، باید انواع 
سیگار حرارتی و الکترونیکی و غیره را هم افزود که بنا 
به مخالفت متولیان سلامت در کشور، مشابه تولید 
داخل را هم ندارد و با قیمت های گزافی در ســطح 

گسترده تبلیغ و توزیع می شوند.
سوم، متاسفانه وضع مالیات عوارض مترتب بر کالای 
دخانی از جمله سیگار و تنباکوی قلیان طی سال های 
اخیر به گونه ای بوده که به جای مصرف، بیشتر تولید 
را در ایران هدف قرار داده است. به قرار آمار موجود در 
مراجع ذی ربط، تولید و واردات قانونی تنباکوی معسل 
را بیش از ۵۰ درصد کاهش داده و سهم بازار مصرف ان 

را تمام و کمال تقدیم کالای قاچاق کرده است.

باید منتظر ماند و مشــاهده کرد که رئیس دولت چهاردهم چه برنامه  هایی 
درخصوص مدیریت بازارهای مالی دارد و مســائل اقصادی کشور را چگونه 

مدیریت می  کند.
نادر بذرافشــان، رئیس اتحادیه صنف ســازندگان و فروشــندگان طلا و 
جواهر، نقره و ســکه فروش درباره انتخابات ریاســت جمهوری و تاثیر آن 
بر بازار طلا و ســکه، گفت:» در زمان انتخابات ریاســت جمهوری، چه در 
دوره اول و چه در دوره دوم، بازار طلا و ســکه شــاهد افزایش قیمت ها بود؛ 
علی رغم آنکه در بازارهای جهانی چنین رشــدی دیده نمی شد. اما فردای 
 انتخابات دوره دوم بازار تا اواســط هفته رشــد قیمت ها به تدریج کاهشی 

و متوقف شد.«
او افــزود:» قیمــت طــلا و ســکه از ابتــدای ســال، رشــدی ناگهانی و 
چشم گیری داشــت، اما این افزایش ها مقطعی و ناشی از تنش های منطقه 
بود. پس از آن رکود شــدیدی بر بازار طلا و ســکه حاکم شــد و حال یک 
ثبات و ریزش خوبی مشــاهده می  شــود. به نظر می  رســد که بازار هفته  
های آینــده تحت تاثیــر مولفه هایی، مثــل عرضه و تقاضــا، انس جهانی 
 و بــازار داخلی دلار شــاهد نوســانات یک تا ســه درصدی باشــد که آن 

هم طبیعی است.«
بذرافشــان قیمت طلا و ســکه در کشــور را با روند انس جهانی مقایســه 
کرد و توضیــح داد که باتوجــه به بازارهــای جهانی بازار طــلای داخلی 
هماهنگی دارد و احتمال کاهش قیمت بســیار کم اســت؛ چــرا که طلا 
و ســکه، به دلیل کاهــش نــرخ ارز و همچنین فرارســیدن مــاه محرم 
 ریزش قیمت خــود را در امســال داشــتند و حال در یک بازه مشــخص 

درحال نوسان است.
رئیــس اتحادیه طلا و جواهــر تهــران در ادامه پیش  بینی کــرد که انس  
جهانی طلا تا پایان ســال ۲۰۲۴ ســقف ۳۰۰۰ دلار را می  شکند و به تبع 
 آن بازار طلا و ســکه کشــورهای مختلف هم روند صعودی خــود را آغاز 

می  کنند. 
به گفته بذرافشان باید منتظر ماند و مشاهده کرد که رئیس دولت چهاردهم 
چه برنامه  هایی درخصوص مدیریت بازارهای مالی دارد و مســائل اقصادی 

کشور را چگونه مدیریت می  کند.

روند مقدار تولید صنایع مهم بازار ســرمایه نشان می دهد از 
میان ۵ صنعت،»فرآورده های نفتی« بــا ۱۶ درصد و پس از 
آن »کانه های فلزی« با ۱۱ درصد رشد در صدر جدول میزان 
تولید صنایع در بهار امسال در مقایسه با مدت مشابه پارسال 
قرار دارند. به گزارش تسنیم، روند مقدار تولید صنایع مهم بازار 
سرمایه نشــان می دهد از میان ۵ صنعت »خودرو و ساخت 
قطعات، فلزات اساسی، اســتخراج کانه های فلزی، فرآورده 
های نفتی، مواد و محصولات شیمیایی«، فرآورده های نفتی با 
۱۶ درصد و پس از آن صنعت کانه های فلزی با ۱۱ درصد رشد 
در صدر جدول میزان تولید صنایع در بهار امسال در مقایسه با 

مدت مشابه پارسال قرار دارند.
بررسی ها نشــان می دهد روند مقدار تولید »صنعت خودرو و 
ساخت قطعات« در بهار پارسال، به میزان ۲۶۴،۱۴8 دستگاه 
بوده در حالی که این رقم در بهار امسال، به ۲۵۳،۶۰9 دستگاه 
رســیده اســت. به بیانی دیگر، میزان تولید ایــن صنعت در 
بهار امسال در مقایســه با مدت مشابه سال گذشته، ۴ درصد 

کاهش داشته است. از سوی دیگر، آمارها حاکی از رشد تولید 
»صنعت کانه های فلزی« اســت. بر اساس بررسی های انجام 
شــده، مقدار تولید صنعت کانه های فلزی در بهار پارسال به 
میزان ۲۰،۴۵9،9۵9 تن بوده در حالی که این رقم با رشــد 
۱۱ درصدی در بهار امسال به ۲۲،۷۴9،۱۱۰ تن رسیده است.
»صنعت مــواد و محصولات شــیمیایی« از دیگــر صنایعی 
است که با افزایش اندکی روبرو شــده است. بررسی ها نشان 
می دهد میزان تولید این صنعت که در بهار ســال گذشــته 
۱۱،۴۶۳،۷۰8 تن بوده و با افزایش یک درصدی در بهار امسال 

به ۱۱،۵۳8،۲۲۲ تن رسیده است.
از ســویی دیگــر، آمارهــا گویای این اســت کــه »صنعت 
فرآورده های نفتی« با رشد ۱۶ درصدی در صدر میزان تولید 
صنایع قرار گرفته است. بر این اساس، میزان تولید این صنعت 
در بهار پارســال، به میزان ۱۵،۰۵۳،۰۷۷متر مکعب بوده در 
حالی که این میزان در مدت مشابه امسال به ۱۷،۴۶۷،۴۳9 

مترمکعب افزایش یافته است.

در حالی که از سال ۱۳99 به دلیل کم بارشی، خشکسالی و کم آبی 
میزان تولید دام های مولد کاهش یافته بود، اما در بهار ۱۴۰۳ تعداد 
گوســفند، بره، بز و بزغاله موجود در دامداری های کشور نزدیک 
به ۷۰ میلیون راس رسید که نســبت به سال های گذشته افزایش 

داشته است.
به گزارش ایسنا، سال ۱۴۰۰-۱۳99 بود که به دلیل خشکسالی و 
کاهش نزولات آسمانی بسیاری از نقاط جهان از جمله ایران در گیر 
خشکسالی شدند و بر اســاس داده های سازمان هواشناس کشور، 
در این سال بیشتر مناطق کشور در وضعیت خشکسالی متوسط 
تا بسیار شدید قرار داشتند. خشکسالی شــدید و بسیار شدید در 
بیشتر مناطق غرب، جنوب غرب، شمال شرق و استان های کرمان، 
هرمزگان، سیستان و بلوچستان، گیلان و سمنان بود. این خشکسالی 
بسیار شدید در مناطق غرب و جنوب غرب که سرچشمه رودهای 
بزرگ جنوب غرب همچون دز، کارون و کرخه بسیار خود را نشان 
می داد و خشکسالی متوسط تا بسیار شدید در نوار شمالی و شمال 
شرق کشور، تاثیرات مخرب خود را بر عملکرد بخش های کشاورزی 

و دامداری نشان می داد.
در سال ۱۴۰۱-۱۴۰۰ نیز بیشتر مناطق کشور دچار خشکسالی های 
متوسط تا بسیار شــدید بود و غالب مناطق کشور از جمله مناطق 
پربارش و برفگیر دامنه های زاگرس و البرز را درگیر کرده بود. این 
خشکسالی و کم بارشی کمبود آب را به همراه داشت و موجب عدم 
دسترسی به نهاده شد. در چنین شرایطی دامداران علاوه بر فروش 
بره ها اقدام به فروش دام های مولد کردند که این مسئله موجب خروج 
دام های مولد از گردنه تولید شد و ذخایر و سرمایه های دامی کشور در 

معرض خطر جدی قرار گرفت.
نکته مهم این اســت که از نیمه دوم ســال ۱۳98 است که طرح 
آمارگیری از دام ســبک با هدف برآورد تعداد و میزان تولیدات دام 
ســبک یعنی دام زنده به دنیا آمده و دام پروار شــده در فصل های 
مختلف اجرا می شود. در این میان منظور از دام سبک، گوسفند، بره، 
بز و بزغاله است که ممکن است به صورت سنتی یا صنعتی نگهداری 
شوند. دام زنده به دنیا آمده بره یا بزغاله متولد شده در فصل آمارگیری 

است هرچند که بعد از تولد مرده باشد. دام کشتاری نیز دامی است که 
دارای گوشت قابل مصرف بوده و به دلایل مختلف مانند پایان دوره 
پروار، بیماری، کاهش تولید و جلوگیری از تلف شدن روانه کشتارگاه 

شده و یا توسط دامدار ذبح می شود.
نتایج طرح آمارگیری اندازه گیری فصلی تعداد و تولیدات دام سبک، 
در زمستان ۱۴۰۲ نشــان دهنده این است که تعداد گوسفند و بره 
موجود در دامداری های کشور در اسفندماه ۵۳.۶۶ میلیون رای و 
تعداد بز و بزغاله ۱۷.۵۰ میلیون راس بوده است. در واقع تعداد دام 
سبک کشور در اسفند ماه سال ۱۴۰۲ بیش از ۷۱ میلیون رأس است.

بر اساس آمارهای موجود همچنین در زمستان سال ۱۴۰۲ حدود 
۱۳.۱۱ میلیون راس بره و ۳.۶۵ راس بزغالــه در بهره برداری های 
پرورش دهنده دام سبک کشور متولد شده است. در زمستان سال 
۱۴۰۲ نیز تعداد ۳.۳9 میلیون راس گوسفند و بره و یک میلیون راس 

بز و بزغاله در دامداری های کشور پروار شده است.
بر اساس آخرین نتایج آمارگیری فصلی در بهار سال ۱۴۰۳، تعداد 
گوسفند و بره موجود در دامداری های کشور در خردادماه ۵۲.۷9 
میلیون راس  گوسفند و بره و تعداد بز و بزغاله ۱۷.۰۵ میلیون راس 
بوده است.  در فصل بهار ســال ۱۴۰۳ بیش از ۶.۱۷ میلیون رأس 
»گوسفند و بره« و نزدیک به ۱.۷9 میلیون رأس »بز و بزغاله« پروار 
شد که نسبت به مدت مشابه فصل سال قبل به ترتیب ۳۴.8 و ۲۳.9 
درصد افزایش داشته است. در بهار ۱۴۰۳ حدود ۵.۴۵ میلیون راس 
بره و ۲.۱9 میلیون راس بزغاله در بهره برداری های پرورش دهنده دام 
سبک کشور متولد شده است. در فصل بهار ۱۴۰۳ همچنین تعداد 
۶.۱۷ میلیون راس گوسفند و بره و ۱.۷9 میلیون راس بز و بزغاله در 

دامداری های کشور پروار شده است.
بنابراین نتایج طرح آمارگیری اندازه گیری تعداد و تولیدات دام سبک 
در فصل بهار سال جاری نشان می دهد که در خردادماه سال جاری 
تعداد ۵۲.۷9 میلیون رأس »گوسفند و بره« و ۱۷.۰۵ میلیون رأس 
»بز و بزغاله« در دامداری های کشور موجود بود که در مقایسه با زمان 
مشابه سال قبل به ترتیب نزدیک ۳.۰ درصد افزایش و ۰.۶ درصد 

کاهش یافته است.

معاون بنیاد مســکن گفت: 
تــدوام تخصیــص زمین به 
متقاضیان در قالــب برنامه 
هفتم توصیه شــده است که 
باید توسط دولت چهاردهم 
اجرایی شــود.  یکی از مهم ترین سیاست های مسکنی 
دولت در طول سه سال گذشته تخصیص زمین به صورت 
رایگان به متقاضیان در قالب طرح خودمالکی نهضت ملی 
مسکن بوده اســت که در طول سه سال گذشته دولت 
همزمان با تخصیص زمین به صورت رایگان در شهرهای 
مختلف توانست بخشی از نیاز مســکنی متقاضیان را 

فراهم کند.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، تاکنون  دو میلیون 
و ۶۰۰ هزار واحد نهضت ملی مسکن در کشور در حال 
ساخت اســت که این واحدها به صورت انبوه سازی یا 
خودمالکی است. آمار ساخت و ســازها نشان می دهد 
از این تعداد مســکن بیش از ۶۵۰ هزار واحد به صورت 
انبوه ســازی در حال ســاخت بوده و حدود سه چهارم 
واحدها توسط متقاضیان در حال اجرا است که در این 
بخش زمین یا تسهیلات توسط دولت تأمین شده است.

براســاس این گزارش طبق قانون جهش تولید مسکن 

و طبق برنامه هفتم  تا پایان امســال باید یک میلیون 
متقاضی نهضت ملی مسکن در شهرها و روستاها زمین 
دریافت کنند و این تعداد تا سال ۱۴۰۴ به دو میلیون نفر 
برسد در نتیجه باید نیمی از واحدهای نهضت ملی مسکن 
به صورت واگذاری زمین و شخصی سازی ساخته شود. 
مهم ترین طرح واگذاری زمین مربوط به روستاها است 
که متقاضیان ساکن در روســتاها که مسکن ندارند یا 
متقاضیانی که قصد مهاجرت از شهر به روستا را دارند، 

زمین دریافت می کنند.
 در این طرح ۵۰۰ هزار نفر تا پایان امسال زمین می گیرند. 
این طرح در استان هایی که ظرفیت روستاهای واقع در 
آنجا برای تأمین زمین خالی اســت، شروع شده است. 
علاوه بر روستاها، ۵۰۰ هزار متقاضی شهری نیز تا پایان 
امسال زمین دریافت می کنند. علاوه بر زمین، تسهیلات 
شهری و روستایی ساخت بر اساس برنامه نهضت ملی 
مسکن به دریافت کنندگان زمین پرداخت می شود. از 
طرح های مهم واگذاری زمین شهری، واگذاری زمین 
به صورت اجاره 99 ساله اســت. سهمیه استان ها برای 
واگذاری زمین به ۵۰۰ هزار متقاضی شــهری نهضت 
ملی مسکن تعیین شده و این تعداد تا پایان سال زمین 

دریافت می کنند.
در همین راســتا مجید جودی معاون بازسازی مسکن 
روستایی بنیاد مسکن با بیان اینکه واگذاری یک میلیون 

قطعه زمین به محرومان روستایی و همچنین متقاضیان 
برای مهاجرت معکوس در دستور کار قرار گرفته است 
گفت: سهم واگذاری زمین در دو سال ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ 
یک میلیون قطعه زمین اســت که تاکنون ۶۰۰ هزار 
زمین در سامانه بارگذاری شــده است و 8۵ هزار قطعه 
زمین به افراد واجد شــرایط یعنی محرومان ساکن در 
روستا و افرادی که مهاجرت معکوس به روستا داشتند، 
واگذار شده است. وی تاکید کرد: این اراضی به صورت 
رایگان یعنی اجاره 99 ســاله به واجدان شــرایط ارائه 
می شود و این واگذاری ها در راستای محرومیت زدایی 
و ساخت مســکن محرومان و طبق تفاهم نامه با بنیاد 
مستضعفان و دســتگاه های حمایتی تسهیلات ۱۵۰ 
میلیون تومانی بلاعوض علاوه بر تســهیلات مسکن 

روستایی به دهک های یک تا ۴ پرداخت می شود.
جودی بــا بیان اینکه سیاســت تخصیــص زمین به 
متقاضیان خود می تواند زمینه را برای بهبود وضعیت 
بازار مســکن و افزایش تولید مسکن فراهم کند گفت: 
اجرای تخصیص زمین در شــهرها و روستاها در قالب 
برنامه هفتم هم تاکید شده اســت بنابراین اجرای آن 
توســط دولت چهاردهم خود باعث می شود که زمینه 
برای بهبود وضعیت بازار مســکن در تمامی بخش ها 
فراهم شود و بتواند زمینه را برای تقویت تولید مسکن 

فراهم کند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

٨۵ هزار قطعه زمین به افراد واجد شرایط واگذار شد 

 تأمین زمین چهار میلیون مسکن
صادرات رب گوجه ۷۵ درصد افزایش یافت

شناسایی نزدیک به ۲ هزار و ۵۰۰ ملک مازاد 

فروش محصولات خانگی و صنایع دستی در نانوایی ها بلامانع شد

توضیح انجمن محصولات دخانی درباره مالیات و قاچاق سیگار

رشد صنعت فرآورده های نفتیقیمت سکه و طلا در گرو برنامه های دولت چهاردهم

موجودی دام سبک کشور ۷۰ میلیون راس

توزیع عادلانه زمین
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

واگذاری زمین به مردم یکــی از ضرورت های 
جهش تولید با مشارکت مردم است. با نهضت 
مردمی سازی، مشکل مسکن برطرف می شود. 
در خصوص شــعار جهش تولید با مشــارکت 
مردم  یکی از مهم ترین کارهایی که می توانیم 
انجام دهیم واگذاری زمیــن به مردم و نهضت 

مردمی سازی مسکن است.
واقعیت این اســت که انبوه ســازی دولتی با 
توجه به شــرایط مالی و اقتصادی کشور برنامه 
صحیحی در حوزه مسکن نیست. با آنکه بسیاری 
از پروژه های مســکن طی سال های قبل شروع 
شده، اما هنوز به اتمام نرسیده و نیمه تمام است. 
به عنوان مثال می توان به پروژه های مســکن 
مهر اشــاره کرد که طی دو دولت اخیر هنوز به 
اتمام نرسیده و حدود ۱۵۰ هزار واحد آن باقی 

مانده است.
باید از این تجربــه درس بگیریــم. مهم ترین 
برنامــه ای که در این راســتا باید اجرا شــود، 
گسترش کوتاه مرتبه سازی است. خوشبختانه 
در برنامه هفتم توسعه حدود ۲۰ تا ۲۵ درصد به 
ظرفیت سکونتگاه ها در شهرها و روستاها افزوده 
خواهد شد. بر این اســاس توزیع عادلانه زمین 
اجرا می شود که باعث خواهد شد افرادی که به 
هر دلیلی نتوانسته اند از امکان زمین بهره مند 
شوند، بتوانند با در اختیار گرفتن زمین ساخت 
تدریجی مسکن را پیش ببرند. بنابراین جهش 
تولید با مشارکت مردم یکی از شعارهای بسیار 
خوب است که بر اساس آن باید مردم در صحنه 
باشــند. به این ترتیب می توان به رفع معضل 

همیشگی مسکن در کشور امیدوار بود.
موانع زیادی در راه تامین زمین وجود داشــته 
اســت. این موانع به این موضــوع برمی گردد 
که نگاهی در کشــور حداکثر استفاده از زمین 
و توســعه عمودی به جــای توســعه افقی را 
پیشنهاد می کند، در اوایل در بدنه خود دولت 
مخالفت هایــی وجود داشــت و مقاومت های 
زیادی می شــد. اما پیگیری هایی که وزیر راه و 
شخص رئیس جمهور فقید داشتند این موضوع 
کاملًا شکسته شد و این ذهنیت ها عوض شد و 
الان به نظر می رسد که کار برای ادامه و ساخت 

پروژه های جدید آماده شده است.



I N FO@biznews. ir

4

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3080 یک شنبه 7 مردادماه1403
www.kASBOkARNEwS.iR

فناوری و 
اطلاعات

شرکتهایمشاوردرحوزهاعتبارمالیاتیحمایتمیشوند
معاونت علمی ریاست جمهوری با هدف توســعه ظرفیت های تحقیق و توسعه 
شرکت های دانش بنیان، از شرکت های مشــاور در حوزه اعتبار مالیاتی حمایت 
می کند. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
با اعلام فراخوان جذب شرکت های مشاوره و مشاوران حوزه ترویج، توانمندسازی 
و مشــاوره اعتبار مالیاتی، زمینه برای توسعه استفاده شرکت های دانش بنیان از 
اعتبارهای قانون جهش تولید دانش بنیان و تقویت فرآیندهای تحقیق و توسعه 

فراهم می شود.
پیرو ابلاغ آیین نامه »ارزیابی و تأیید صلاحیت شــرکت های مشاوره و مشاوران 
حوزه ترویج، توانمندسازی و مشاوره اعتبار مالیاتی« توسط معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور از تمام شرکت ها، مؤسسات و اشخاص حقیقی 
که سابقه فعالیت در حوزه تحقیق و توسعه، نوآوری، تأمین مالی و مالیات در سطح 

بنگاه هستند، حمایت می شود.
شرکت هایی که متقاضی استفاده از حمایت های معاونت علمی برای ارائه خدمات 
مشاوره به شرکت ها در قالب کارگزار اعتبار مالیاتی معاونت علمی هستند حداکثر 
تا تاریخ ۳۱ مرداد ۱۴۰۳ فرصت دارند درخواست مکتوب و مستندات لازم را به 
دبیرخانه شورای راهبری فناوری ها و تولیدات دانش بنیان ارسال کنند. متقاضیان 
می توانند برای کسب اطلاعات بیشتر و دریافت فرم های مربوطه با مهدی آریانی 
به شماره داخلی ۸۳۵۳۲۳۳۵ و رایانامه m.etebar@mail.ir تماس بگیرند.

تعدادسایتهای۵Gدردولتســیزدهم۲۰۰برابر
افزایشیافت

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در مراســم بهره برداری از دو هزار و چهارمین 
سایت ۵G در کشور گفت: در دولت سیزدهم توانستیم تعداد سایت های ۵G در 
کشور را تا ۲۰۰ برابر بیشتر کنیم. به گزارش مهر به نقل از ایرانسل، روز )چهارشنبه 
۳ مردادماه(، در آیین افتتاح پروژه های ارتباطی اســتان کرمانشــاه، یک هزار و 
پانزدهمین سایت ۵G ایرانسل در شهر کرمانشــاه و دو هزار و چهارمین سایت 
۵G در کشور با حضور دکتر عیسی زارع پور در محل پارک علم و فناوری کرمانشاه 
به بهره برداری رســید. در این مراســم دکتر امیر محمدزاده لاجوردی جانشین 
وزیر در امور ارتباطات و معاون وزیر و رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی، دکتر محمدطیب صحرایی استاندار کرمانشــاه، مهندس ایرج روحی 
مشاور وزیر در توسعه ارتباطات و فناوری اطلاعات در مناطق روستایی و مجری 
طرح خدمات عمومی اجباری، دکتر سید ابوالفضل محمدی مدیرکل ارتباطات 
و فناوری اطلاعات استان کرمانشاه، دکتر عابدین محمودی مدیرعامل سازمان 
فاوا شهرداری کرمانشاه، مهندس علیرضا رفیعی مدیر ارشد منطقه غرب کشور 

ایرانسل و جمعی از مدیران استانی و منطقه ای نیز حضور داشتند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در این مراسم با اشاره به توسعه فناوری های ثابت 
و سیار در کشور که منجر به افزایش سرعت اینترنت شده است، گفت: در دولت 
سیزدهم در عین توســعه ارتباطات ثابت مبتنی بر فیبر که مسئله اینترنت را به 
صورت ریشه ای حل می کند، بر توسعه آخرین فناوری نسل پنج ارتباطی در شبکه 
سیار که فناوری روز دنیا است نیز تمرکز کردیم و توانستیم تعداد سایت های ۵G را 
تا ۲۰۰ برابر بیشتر کنیم. افتتاح این سایت نسل پنج ایرانسل که هفدهمین سایت 

نسل پنج در استان کرمانشاه است نیز در همین راستا قرار دارد.
وی خاطر نشان کرد: در حوزه توسعه ارتباطات روستایی نیز خوشبختانه تا کنون 
بیش از ۹۷ درصد از روستاهای استان با کار جهادی، به شبکه ملی اطلاعات متصل 

شده و تنها ۴۵ روستا باقی مانده است.
دکتر محمدطیب صحرایی استاندار کرمانشاه نیز با اشاره به جهاد بزرگ توسعه 
ارتباطات در دولت سیزدهم گفت: این تحول بی نظیر در عرصه ارتباطی، با تلاش 
افراد زیادی حاصل شده که خدمتی ماندگار را برای کشور و استان کرمانشاه، خلق 
کرده است. با توجه به مجموعه بررسی ها و نیازسنجی ها در استان کرمانشاه و از 
ابتدای دولت سیزدهم، برای ایجاد اشتغال مفید و مولد نیاز به زیرساخت داشتیم 
که به همت دولت سیزدهم و با نگاه خدمت صادقانه ای که مستقر بود، این مجموعه 
زیرساخت ها ایجاد شد و سکویی را آماده کرده تا شکوفایی های ارزشمند بعدی رخ 
دهد. وی اظهار کرد: در حال حاضر و به طور میانگین، دسترسی به ارتباطات پایدار 
در استان، به بیش از ۷۰ درصد رســیده که عرصه هایی برای اشتغال و بعد از آن، 
بهره برداری های فرهنگی، علمی، سلامت، سبک زندگی و … به وجود آورده است.

در این مراســم همچنین مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان کرمانشاه، 
ضمن ارائه آخرین امار توسعه همه جانبه ارتباطات در استان، از توجه ایرانسل به 
توسعه زیرساخت ارتباطی در کرمانشاه، شامل توسعه سایت های نسل چهار و نسل 
پنج، تقدیر کرد. در مراسم با افتتاح هزار و پانزدهمین سایت نسل پنج ایرانسل، 
تعداد سایت های ۵G در کشور به ۲۰۰۴ سایت رسید. همچنین در ادامه این افتتاح 
و با انجام تست سرعت، سرعت دانلود نزدیک یک گیگابیت بر ثانیه )۹۱۵ مگابیت 

بر ثانیه(، در بستر شبکه نسل پنج تلفن همراه ایرانسل به ثبت رسید.
ایرانسل پیش از این، در تیرماه ۱۴۰۳ و در جریان نمایشگاه الکامپ، موفق شد با 
انجام تست سرعت در شبکه ۵.۵ تلفن همراه، رکورد سرعت بالاتر از ۸ گیگابیت بر 

ثانیه را به ثبت برساند تا بار دیگر رکورد سرعت اینترنت در ایران را جابه جا کند.

موتورجستجویهوشمصنوعیرقیبگوگلمعرفیشد
اوپن ای آی یک نمونه اولیه از موتورجستجوی هوش مصنوعی به نام »سرچ جی 
پی تی«را معرفی کــرد. اوپن ای آی یک نمونه اولیه از موتورجســتجوی هوش 
مصنوعی به نام »ســرچ جی پی تی « را معرفی کرد. این اقدام نشان دهنده ورود 
شرکت به بازار رقابتی موتور جستجوهاست که اکنون دهه هاست در قبضه گوگل 
قرار دارد. اوپن ای آی در وب سایت خود سرچ جی پی تی را یک نمونه اولیه موقت 
از ویژگی های جدید هوش مصنوعی معرفی کرد که پاسخ هایی به موقع با توجه 

به منابع شفاف و مرتبط به کاربران می دهد.
شرکت سازنده تصمیم دارد این محصول را با حدود ۱۰ هزار کاربر آزمایش کند و 
در مرحله بعد پس از جمع آوری بازخورد آن را در چت جی پی تی به کار می گیرد. 
در بیانیه این شرکت آمده است: ســرچ جی پی تی برای کمک به کاربران جهت 
اتصال به ناشــران با ذکر نام آنها و مرتبط کردن آنها در جستجوها طراحی شده 
است. پاسخ ها به طور واضح و شفاف به لینک ها مرتبط شده اند بنابراین کاربران 
متوجه می شوند اطلاعات از کجا به دســت آمده و می توانند به سرعت به نتایج 

بیشتری نیز دست یابند.
همچنین اوپن ای آی اعلام کرده ناشران بر نحوه ارائه محتوایشان در سرچ جی پی 
تی کنترل دارند و می توانند از به کارگیری محتوایشان برای آموزش مدل های 
هوش مصنوعی سرباز زنند و همچنان لینک های مرتبط با آنها در نتایج جستجو 

ظاهر خواهد شد.
ارائه سرچ جی پی تی در حالی انجام می شود که رقابت در بازار جستجو مبتنی 
بر هوش مصنوعی داغ شده است. گوگل که بزرگترین موتور جستجوی جهان به 
حساب می آید اخیرا قابلیت های هوش مصنوعی را در پلتفرم هود یکپارچه کرده 
است. استارتاپ های دیگر مانند Perplexity که با پشتیبانی جف بزوس فعالیت 
می کند نیز مدعی رقابت با گوگل هستند و خود را به عنوان موتورهای پاسخگویی 
معرفی می کنند که هوش مصنوعی را برای خلاصه ســازی اینترنت به کار می 
گیرند. از ســوی دیگر اوج گیری موتورجســتجوهای مبتنی بر هوش مصنوعی 
جنجالی بوده است. ماه قبلPerplexity به دلیل خلاصه سازی مقالات نشریات 

فوربس و ویرد مورد انتقاد قرار گرفت.

اخبار

براســاس اظهــارات وزیــر 
ارتباطات، وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعــی در مجموع 
نزدیک بــه ۷۰ درصد، وزارت 
اقتصــاد بیــش از ۸۰ درصد 
خدمات خود از حوزه مالیاتی و گمرک تا بورس و بیمه 
و وزارت راه و شهرســازی ۸۰ درصــد خدمات خود را 
الکترونیکی و ۲۲ درصد را به صورت هوشمند از طریق 

پنجره ملی خدمات دولت هوشمند ارائه می کنند.
به گزارش ایســنا، دولت هوشمند اســتفاده از فناوری 
و نوآوری برای تســهیل و حمایــت از تصمیم گیری و 
برنامه ریزی پیشرفته در نهادهای حاکم است؛ مفهومی 
که ارتبــاط نزدیکی بــا حکمرانی هوشــمند و دولت 
الکترونیک دارد. به دلیل اهمیت این موضوع، توسعه و 
پیشرفت دولت هوشمند از اولویت های دولت سیزدهم 
قرار گرفت و در مدت سه ســاله خود توانست پیشرفت 

قابل توجهی را در این زمینه ایجاد کند.
همچنین ســامانه پنجره واحد مدیریت زمین هم یکی 
از پروژه هــای اولویت دار دولت الکترونیکی محســوب 
می شود و سازمان فناوری اطلاعات ایران به عنوان راهبر 
فنی این سامانه، ابزارها، زیرساخت های فنی و تکنولوژی 
مورد نیاز در حوزه زمین را فراهم کرده تا کاربران بتوانند 
به جای ارائه خدمت از پنجره های متعدد، از طریق یک 

پنجره واحد به ارائه خدمــات بپردازند. به دلیل تعامل 
خوب وزارت ارتباطات و سازمان اداری و استخدامی در 
این سه سال تقریبا همه دستگاه ها به این پنجره متصل 
شــدند و ۷۵ درصد خدمات از این طریق ارائه می شود. 
نکته قابل توجه این اســت به واسطه این امکان بیش از 
۵۰۰ خدمت بدون مراجعه حضــور و در لحظه به مردم 

ارائه می شود.
در این راستا به توجه به روزهای پایانی دولت سیزدهم، 
عیسی زارع پور- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- اخیرا 
گزارش هایی از روند پیشرفت پروژه های مهم ارتباطی 
ارائه کرده اســت. پنجره ملی خدمات دولت هوشمند و 
روند پیشرفت و اتصال دستگاه ها به آن یکی از مواردی 

است وی درباره آن صحبت کرده است.
زارع پور چندی پیش با انتشــار پســتی در یک شبکه 
اجتماعی داخلی اظهار کرد: انصافاً در دولت هوشــمند 
یکــی از بهترینها که خــودش را به ســرعت ارتقا داد، 
آمــوزش و پرورش اســت. بســیاری از خدمات دانش 
آموزان، فرهنگیان و اولیا مانند گرفتن کارنامه، سفارش 
کتاب، ثبت نام مدارس و غیره به صورت هوشمند قابل 

دسترس است.
 my.gov.ir وی افزود: از جمله دســتگاههای فعال در
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســت که در مجموع 
نزدیک به ۷۰ درصد خدمات خــود را از این طریق ارائه 
می کند. از خدمات سازمان تامین اجتماعی و بهزیستی 

تا فنی و حرفه ای و صندوق بازنشستگی کشوری.
وی  افزود: وزارت اقتصاد هم بیش از ۸۰ درصد خدمات 

خود از حوزه مالیاتی و گمرک تا بورس و بیمه را بر بستر 
my.gov.ir ارائه می کند که جای قدردانی دارد. اغلب 
بانکها و همچنین بانک مرکزی هم به پنجره ملی پیوسته 
اند. امیدوارم طبق قانون هر چه سریعتر بانکها »اینترنت 

بانک« خود را هم متصل کنند.
زارع پور درباره وزارت راه نیز توضیح داد: وزارت راه هم 
۸۰ درصد خدمات خود را الکترونیکی و ۲۲ درصد را به 
صورت هوشمند از طریق my.gov.ir ارائه می کند. از 
حمل و نقل و مسکن تا بنادر و هواشناسی. تنظیم رایگان 
قرارداد اجــاره و خریدوفروش مســکن و پیگیری امور 

مسکن ملی از جمله خدمات کاربردی این روزهاست.

وزیر ارتباطات در پایان گفت: وزارتخانه های فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، کشور، جهاد کشاورزی و میراث فرهنگی 
و دســتگاههای تابعه آنها بین ۴۰ تا ۶۰ درصد خدمات 
خود را از طریق my.gov.ir بــه صورت الکترونیکی و 
بخشی را هم به صورت هوشــمند ارائه می کنند. ضمن 
تشکر، امیدوارم هر چه سریعتر نسبت تکمیل خدمات 
خود اقدام کنند. گفتنی است براساس آخرین اظهارات 
مسئولان ۴۸ میلیون نفر از مردم تاکنون در این پنجره 
احراز هویت شده اند و بیش از ۵۰۰ میلیون بار در طی 
این دو ســال از پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند 

استفاده شده است.

بیشاز۵۰۰خدمتبدونمراجعهحضورارائهمیشود

اتصال دستگاه ها به پنجره ملی خدمات دولت هوشمند
News kasbokar@gmail.com

معاون علمــی، فناوری و اقتصاد دانــش بنیان رییس 
جمهور گفت:بنا داریــم در منطقه بین المللی نوآوری 
ایران،حداکثر سرعت اینترنت بدون هیچ محدودیتی 
در اختیار شــرکت ها و فناوران داخلی و خارجی قرار 
بگیرد. روح الله دهقانی فیروزآبادی در گفت وگو با مهر، 
درباره دسترسی فناوران به اینترنت پرسرعت و بدون 
فیلتر در منطقه بین المللی نوآوری ایران، اظهار کرد: 
در فضای فناورانه و نوآورانه به اینترنت با سرعت بسیار 
بالا و ارتباطات با کیفیت بالا نیاز داریم چرا که در این 
فضا کار حرفه ای انجام می شود و اینترنت مناسب لازمه 

این مدل کار است.
معاون علمــی، فناوری و اقتصاد دانــش بنیان رئیس 
جمهور افزود: در دنیــا اینترنتی کــه در منزل مورد 
استفاده قرار می گیرد با اینترنت مورد استفاده در یک 
شــرکت و یا اینترنت یک مجموعه اقتصادی بزرگ با 

هم تفاوت دارد. دهقانی فیروزآبــادی ضمن تاکید بر 
اینکه معتقد هستم در کشــور نیاز به اینترنت خانگی 
پرسرعت و با کیفیت و تا جای ممکن بدون فیلتر داریم، 
خاطرنشان کرد: بنده به این موضوع قویاً اعتقاد دارم. 
وی اضافه کرد: در حال حاضر اقتصاد دیجیتال کاملًا در 
زندگی مردم بروز و ظهور پیدا کرده است و مثل برق، 
آب و گاز، اینترنت نیز دیگر یک موضوع و نیاز ضروری 

برای مردم و کشور محسوب می شود.
معاون علمــی، فناوری و اقتصاد دانــش بنیان رئیس 
جمهور افزود: بنده تاکید می کنم که کشور به اینترنت 
پرسرعت، با کیفیت و بدون فیلتر برای استفاده مردم 
نیاز دارد منتها اینترنتی که در یک شرکت یا کمپانی 
مثلًا فعال در حوزه هوش مصنوعی مورد استفاده قرار 
می گیرد قطعاً لازم اســت اینترنت قوی تر و با پشتوانه 
بهتری باشد چون کار اقتصادی و صنعتی انجام می دهد. 

مثل برق سه فاز صنعتی و برق خانگی که نیاز است هر 
دو با کیفیت باشد اما بالطبع با یکدیگر تفاوت هایی دارد.

رئیس بنیاد ملــی نخبگان تصریح کــرد: بنا داریم در 
منطقه بین المللی نــوآوری ایران، حداکثر ســرعت 
اینترنت بدون هیچ محدودیتی در اختیار شرکت ها و 
فناوران داخلی و خارجی قــرار بگیرد. به گزارش مهر، 
معاون علمی رئیس جمهور چندی پیش در نشســت 
خبــری اعلام کرد: براســاس تصویب هیــأت دولت، 
پارک فناوری پردیس یک ارتقــای کالبدی، فیزیکی 
و همینطور ارتقای قانونی با تســهیلات قانونی جدید 
خواهد داشت که در ۴۰ ماده تصویب شده است و پارک 
فناوری پردیس به یک منطقه بین المللی ایران تبدیل 

می شود.
وی افزود: انتظار می رود که در افــق ۱۴۰۸ در پارک 
فناوری پردیس یک زیســت بوم جامع نوآوری شامل 

محل کار و زندگی برای فناوران داشــته باشیم و قرار 
اســت یک منطقه ۳۰۰ هکتاری در پارک پردیس به 
شهر زندگی نوآوران تبدیل شــود. دهقانی همچنین 
این را گفته بود که هدفگذاری این است که این منطقه 
بین المللی به پایگاه برتر برای جذب متخصصان ایرانی 
غیرمقیم تبدیل شــود. همچنین این منطقه فضایی 
برای رفت و آمــد دور از موانع و محدودیت های رفت و 
آمد برای متخصصان ایرانی خارج از کشــور )به لحاظ 

پاسپورتی( خواهد بود.
معاون علمــی، فناوری و اقتصاد دانــش بنیان رئیس 
جمهور این را هم اعلام کرده بود براساس برنامه ریزی 
ها این منطقه قرار است در بین ۱۰ پایگاه برتر سرمایه 
گذاری خارجــی در منطقه قرار گیــرد. همچنین در 
افق ۱۴۰۸ این منطقه ظرفیت استقرار ۲ هزار و ۵۰۰ 

شرکت را دارد.

رئیس پارک علم و فناوری خلیج فارس بر توسعه اقتصاد 
دانش بنیان انرژی با استفاده حداکثری از قانون جهش 

تولید دانش بنیان تاکید کرد.
به گزارش معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری، رحمان دشــتی با بیان این 
که پارک علم و فناوری خلیج فارس مستقر در استان 
بوشــهر، بنابر تأکیدات رهبر معظم انقلاب و همسو با 
شعار ســال با جدیت به عنوان هاب حمایت از دانش 
بنیان های حوزه انرژی و تولیــدات داخلی این حوزه 
نقش آفرینی می کند، خاطرنشــان کــرد: برگزاری 
رویدادهــای Reverse Pitch یا چالش معکوس در 
شــرکت های پتروشیمی، دومین ســمینار تخصصی 
بازرگانی و تأمین کالا در صنعت نفت، گاز و پتروشیمی 
ایران، هشــتمین نمایشگاه ســاخت داخل نفت، گاز 
و پتروشــیمی، ششمین نمایشــگاه خدمات در نفت، 
گاز و پتروشیمی و پانزدهمین نمایشــگاه نفت، گاز، 

پالایش و پتروشیمی پارس از برنامه های شاخص پارک 
علم و فناوری خلیج فارس در ســال جاری هستند که 
توسط دو شرکت مستقر در پارک - آتی ساز فناوری و 

شتابدهندگان بازار پارس - برگزار می شود.
وی خاطرنشان کرد: باتوجه به حوزه های تعریف شده 
در برنامه  بلندمدت و همچنیــن مأموریت های اصلی 
پارک علــم و فناوری خلیج فارس، حــوزه نفت، گاز و 
پتروشــیمی، از مزیت های اصلی فعالیــت این پارک 
فناوری محســوب شــده و به فراخور این ظرفیت از 
 شــرکت های دانش بنیان حوزه انرژی به صورت ویژه 

حمایت می شود.
دشتی بیان کرد: حمایت از فعالیت های دانش بنیان 
حوزه انرژی علاوه بر تامین بهتــر نیازهای صنعت به 
توســعه اقتصاد شــرکت های دانش بنیان در صنعت 
نفت، گاز و پتروشیمی کمک می کند. در همین راستا 
ارتباط و تعامل همه جانبه از یک ســو و اشاعه تلاش ها 

و دســتاوردهای مرتبط با خودکفایی، ساخت داخل، 
ایجاد دانش فنی و نــوآوری و ... در صنایع نفت، گاز و 
پتروشیمی از سوی پارک و صنایع مستقر در این استان 

بسیار مهم و ضروری است.
وی تصریح کرد: پارک علم و فناوری خلیج فارس علاوه 
بر داشتن هدفمندی و برنامه ریزی برای ۱۰ سال آینده، 
ابزارهای متعددی نیز در اختیــار دارد که می تواند به 
توسعه زنجیره اتصال صنعت و شرکت های دانش بنیان 
کمک کند. این پارک ابزارها و زیرساخت های قانونی 
موجود جهت ایجاد رابطه عرضــه و تقاضای فناوری، 
اســتفاده حداکثری از ظرفیت قانــون جهش تولید 
دانش بنیان بخصوص بند ب و ت ماده ۱۱، قانون تولید 
بــار اول و برگزاری رویدادهای بهم رســانی و عرضه و 

تقاضای فناوری را به طور ویژه دنبال می کند.
رئیس پارک علم و فناوری خلیج فارس ادامه داد: ارائه 
برنامه های شرکت های صنعتی در حوزه ساخت داخل، 

بومی سازی و حمایت از سازندگان داخل در سال جاری 
از برنامه های مهم سال جاری پارک علم و فناوری خلیج 
فارس محسوب شده و حضور مدیران پژوهش و فناوری 
برخی از شرکت ها نیز در همین راستا انجام شده است. 
همکاری صنعت و شــرکت های دانش بنیان موضوع 
اصلی رویدادها و نمایشگاه های امسال پارس جنوبی 
اســت چراکه این مهم راهی برای افزایش ضریب نفوذ 

فعالیت های دانش بنیان به شمار می رود.
دشــتی بیان کرد: کســب رتبه سوم ســتاد اقتصاد 
دانش بنیان اســتان بوشهر در ســال ۱۴۰۲ در کشور 
نشان از جایگاه ارزنده بوشهر اســت که با افق ترسیم 
شده استان باید در رده نخست قرار گیرد. وی ادامه داد: 
یک سوم شرکت های فعال در این پارک در حوزه نفت، 
گاز و پتروشیمی مشغول به فعالیت هستند و خدمات 
متنوعی از جمله تولید تجهیزات، قطعات، بازرسی های 

فنی و آزمایشگاهی ارائه می دهند.

رئیس موسسه استنادی و پایش علم و فناوری جهان اسلام 
گفت: ایران در تولیدات حوزه فناوری آب رتبه نخست را بین 
کشورهای پیشرو اسلامی به خود اختصاص داده و سه دانشگاه 
در صدر مطالعات حوزه تقطیر قرار دارند. به گزارش ایرنا، سید 
احمد فاضل زاده در گزارشی به تولیدات علمی ایران در حوزه 
فناوری آب پرداخت  و گفت: براساس داده های پایگاه وب.آو.

ساینس WOS تولیدات علمی ایران در بسیاری حوزه های 
فناوری آب؛ شامل حوزه تقطیر ناگهانی چندمرحله ای، تقطیر 
چند اثره، تقطیر فشرده سازی بخار، اسمز معکوس یا )گذرندگی 
وارونه( و اسمز پیش رونده، تقطیر غشــایی، فناوری کشت 
عمودی و فناوری نور پخشیده رتبه اول را در بین کشورهای 
پیشرو اسلامی به خود اختصاص داده است. بر اساس این خبر از 
موسسه استنادی و پایش علم و فناوری جهان اسلام وی گفت: 
کمبود منابع آب یکی از  چالش های مهم قرن حاضر است و 
در مناطقی نظیر خاورمیانه در کنار اختلافات تاریخی، مساله 
آب از مهمترین زمینه های بروز منازعات و مناقشات محسوب 
می شود. این برخوردها و منازعات مؤید این نکته است که در 
شرایط کنونی، منابع آب شیرین در سطوح ملی، منطقه ای و 
بین المللی به یک کالای اقتصادی مهم و ابزاری سیاسی و مؤثر 
تبدیل شده و ایجاد ساز وکار لازم جهت اعمال یک مدیریت 

جامع و یکپارچه منابع آب ضرورتی انکارناپذیر است.
وی اظهار داشت: در کشــورهای منطقه خاورمیانه و از جمله 
ایران، با توجه به ویژگی های اقلیمی، هرگونه کاهش و یا نوسان 
در نزولات جوی، محدودیت های جدی کوتاه مدت و بلندمدت 

در منابع آب ایجاد شــد که می تواند امنیت غذایی، اقتصادی، 
کشاورزی و حتی ثبات سیاسی و امنیتی این کشورها را تهدید 
کند. به بیان دیگر، اعمال مدیریت کارآمد و بهینه در جهت حفظ 
منابع آب کشورها گامی بلند در راستای حفظ و ارتقای قدرت 
ملی آنها تلقی می شود. فاضل زاده افزود: برای غلبه بر این نوع 
چالش ها به عزم ملی و توجه جدی به جنبه های کمی و کیفی 
آب به عنوان چالش اصلی امنیت انسانی و زیست بوم ها نیاز است 
تا در این مسیر، توسعه علم و فناوری همراه با بومی سازی فنون 
جدید چاره ساز باشد. فناوری های راهبردی آب باید با رویکرد 
حل چالش های اشاره شده و برای برنامه ریزی علمی، منطقی و 
سازگار با شرایط مختلف کشور شناسایی، ایجاد، فراهم، توسعه 
و حمایت شود. وی ادامه داد: براساس سند چشم انداز ۲۰ ساله 
جمهوری اسلامی ایران و دیگر اسناد بالادستی مرتبط از جمله 
نقشه جامع علمی، کشــور باید در بخش فناوری حوزه آب، با 
بهره گیری و برخورداری از مدیریت دانش محور، ظرفیت های 
نرم افزاری، سخت افزاری و مشارکت مؤثر نقش آفرینان دولتی و 
غیردولتی در زمینه بسط و توسعه دانش و فناوری های نوین در 

صنعت آب در جایگاه برتر منطقه قرار گیرد.
رئیس موسسه استنادی و پایش علم و فناوری جهان اسلام 
گفت: تحقق اهداف کلان اسناد بالادستی جمهوری اسلامی 
ایران، به خصوص ســند چشــم انداز ۱۴۰۴ در بخش آب، 
مستلزم بهره گیری گسترده تر، بهتر و کارآمدتر از فناوری های 
آب است. به منظور دستیابی به این فناوری های راهبردی  در 
بخش آب، لازم است یک نقشه راه تهیه و به صورت مستند و 

مستدل اولویت گذاری شود. سند فناوری های راهبردی آب 
که نتیجه تلاش های جمعی و فرادستگاهی است، نقشه راه 
کلان و اولویت های دستیابی به فناوری های راهبردی مورد 
نیاز را برای مدیریت آب کشور ارایه می کند. فاضل زاده ادامه 
داد: بررســی و تحلیل جایگاه علمی در فناوری آب در رتبه 
بندی های معتبر جهانی اهمیت زیادی دارد، اگر چه جمهوری 
اســلامی ایران در بعضی از فناوری های آب از لحاظ توسعه 
فناوری و محصول وضعیت مناسب تری دارد؛، به دلیل بعضی 
محدودیت ها تولیدات علمی کمتری در عرصه بین المللی انتشار 
یافته است. همانگونه که در جدول شماره یک مشهود است، 
آمریکا و چین در فناوری های مربوط به حوزه آب از نظر تعداد 
مدارک علمی منتشر شده در پایگاه وب آو ساینس، رتبه های 
اول و دوم را به خود اختصاص داده اند. فاضل زاده جایگاه ایران 
در فناوری تقطیر ناگهانی چند مرحله ای و فناوری نور پخشیده 
را هشتم رتبه هشتم و در بین کشورهای جهان اسلام را رتبه 
نخست اعلام کرد که کشورمان در این فناوری نسبت به دیگر 
کشورهای جهان اسلام عملکرد بهتری داشته است. همچنین 
رتبه جهانی جمهوری اسلامی ایران در فناوری های تقطیر چند 
اثره، ۱۳؛ تقطیر فشرده سازی بخار، ۲۰؛ اسمز معکوس و اسمز 
پیش رونده، ۱۱؛ الکترودیالیز، ۱۷ ؛ تقطیر غشایی، ۱۰ ؛ کشت 
عمودی، ۱۹ ؛ پلیمرهای سوپرجاذب، ۲۰ و بارورسازی ابرها، 
۲۴ است. با توجه به جدول شماره ۲، براساس داده های پایگاه 
وب آو ساینس، جمهوری اسلامی ایران در حوزه تقطیر ناگهانی 
چند مرحله ای، تقطیر چند اثره، تقطیر فشرده سازی بخار، 

اسمز معکوس و اسمز پیش رونده، تقطیر غشایی، فناوری کشت 
عمودی و فناوری نور پخشــیده رتبه اول در بین کشورهای 

پیشرو اسلامی را به خود اختصاص داده است.
رئیس مؤسسه اســتنادی و پایش علم و فناوری جهان اسلام 
گفت: با توجه به جدول شماره ۳، براساس داده های پایگاه وب 
آو ساینس در حوزه تقطیر ناگهانی چند مرحله ای، به ترتیب 
دانشگاه تهران، دانشگاه قم و دانشگاه تربیت مدرس در رتبه های 
اول تا سوم قرار دارند. در حوزه تقطیر چند اثره، دانشگاه های علوم 
پزشکی تهران، علوم پزشکی شهید بهشتی و علوم پزشکی ایران؛ 
در فناوری تقطیر فشرده سازی بخار، دانشگاه های علوم پزشکی 
تهران، دانشگاه تهران و علوم پزشکی تبریز؛ در فناوری اسمز 
معکوس، دانشگاه های اصفهان، علم و صنعت ایران و دانشگاه 
صنعتی امیرکبیر؛ در فناوری اسمز پیش رونده، دانشگاه های 
تهران، صنعتی نوشیروانی بابل و فردوسی مشهد؛ در فناوری 
الکترودیالیز، دانشگاه های علوم پزشکی تهران، علوم پزشکی 
شهید بهشتی و علوم پزشکی ایران؛ در فناوری تقطیر غشایی، 
دانشگاه های علوم پزشکی تهران، دانشــگاه تهران و صنعتی 
امیرکبیر؛ در فناوری کشــت عمودی، دانشــگاه های تهران، 
اراک و دانشگاه ولی عصر رفسنجان؛ در فناوری نور پخشیده، 
دانشگاه های تهران، کاشــان و دانشگاه علم و صنعت ایران؛ در 
فناوری پلیمرهای سوپرجاذب، دانشگاه های تهران، علوم پزشکی 
شهید بهشتی و علوم پزشکی ایران و در فناوری بارورسازی ابرها، 
دانشگاه های تبریز، علوم کشاورزی و منابع طبیعی گرگان و علوم 

پزشکی تبریز در رتبه های اول تا سوم قرار دارند.

دسترسی فناوران به اینترنت بدون فیلتر در منطقه بین المللی نوآوری

توسعه اقتصاد دانش بنیان انرژی با استفاده حداکثری از قانون جهش

پیشتازی ایران در تولیدات علمی حوزه فناوری آب
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کشاورزي

برنج يكي از خوراك هاي اصلي ايراني هاست؛ خوراكي 
كه چند سالی است نوع ايراني آن از سفره هاي خانوارها 
رخت بربســته است. چند سالي اســت كه كشاورزان 
ايراني ديگر تمايلي به كاشــت و برداشت برنج ندارند 
چراكه سفره ايراني ها پر شده است از برنج های هندي 
و پاكستاني. در اين ميان تنها نتيجه ای هم كه حاصل شده، نابودي مزارع برنج 

است و سود هنگفت عده اي دلال كه از سود واردات بي رويه 
برنج به نان و نوايي رسيده اند. با توجه به اينكه سال هاست 
واردات برنج به صورت فصلي و تعرفه اي انجام مي شود 
و كنترل و تنظيم آن منتقدان بســياري دارد، ايسنا از 
بررسي تغيير سياست واردات برنج و احتمال سهميه اي 
شدن آن در سال آينده خبر مي دهد. سياست فصلي و 
تعرفه اي واردات برنج كه از سال ها پيش اجرا مي شد و 
براي هر فصل )فصل برداشــت( تعرفه خاصی در نظر 
گرفته مي شد، به نظر مي رسد نتوانست آن چنان كه بايد 
موفق باشد و همواره شــاهد بوده ايم كه طي سال هاي 
اخيــر واردات بي رويه جــزو انتقادات كارشناســان و 
نمايندگان مجلس بوده است. درحالي كه از 27 مهر ماه 
امسال واردات برنج تا پايان فصل برداشت اين محصول 
ممنوع اعلام شده اســت اما تنها در آبان ماه سال جاري 
حدود 92 هزارتن برنج خارجي به كشور وارد شده است. 

   آمار دقيق نيست
اين در حالي است كه به گفته دبير انجمن برنج كشور، 

براســاس آمار رســمي گمرك تا پايــان آبان ماه 
نودو ســه، 991 هزار تن برنج وارد كشور شده 

است. شايق در گفت وگو با »كسب و كار« 
درباره واردات بي رويه برنج مي گويد: 

اين حدود يك ميليــون تن برنج 
را چه كســي وارد كرده است؟ 

ضمن اينكه حتما اين عدد 
در آذر و دي بــه بيش 

از يك ميليــون تن 
افزايش يافته است. 
شــايق با اشــاره به 

اينكه وزارت جهادكشــاورزي 
ميزان توليد برنج طي سال 

جــاري را 2 ميليون تن اعلام كرده اســت، در حالــي كه آمار 
استان هاي برنج خيز عدد 2 ميليون و 300 هزار تن را نشان مي دهد، 

ادامه مي دهد: وزارت جهادكشــاورزي بايد تكليف خود را روشن كند؛ بدين 
معنا كه يا به اســتان ها اعلام كند با وزارتخانه هماهنگ باشند، يا خودش را با 
آنان هماهنگ كند. دبير انجمن برنج، مشكل اصلي پيش روي برنج را نبود آمار 
دقيق از ميزان توليد و نياز آن در كشور عنوان مي كند و مي گويد: سازمان هاي 
مختلف آمارهاي متفاوتي از ميزان توليد، مصرف ســرانه و نياز واقعي به اين 
محصول ارائه مي دهند و اين موضوع باعث شــده مشكلاتي براي اين محصول 
ايجاد شود. جميل عليزاده شايق درباره واردات برنج در فصل برداشت داخلي 

و تنظيم بازار اين محصول نيز معتقد اســت: واردات برنج در ۶ ماهه دوم سال 
براي تنظيم بازار اين محصول ممنوع اســت. وي درباره ممنوعيت واردات در 
فصل برداشت و تاثير آن بر بازارمصرف نيز تاكيد مي كند: با توجه به ممنوعيت 
واردات كه بايد از 93/7/27 اجرايي مي شد، در ماه آبان حدود 92 هزار تن برنج 
وارد كشور شده است. وي بااشاره به اينكه ثبت سفارش زمان مشخصي دارد اما 

تحويل كالا در 
زمــان مشــخصي صورت 

نمي گيرد، ادامه مي دهد: همانطور كه 
گفته شد، اصلي ترين مشكل برنج نبود آمار 

دقيق از ميزان توليد و واردات است، به طوري كه سازمان هاي 

مختلف آمار متفاوتي از ميزان توليد، مصرف سرانه و نياز واقعي به اين محصول 
ارائه مي دهند كه گمراه كننده است. به گفته عليزاده شايق در ۶ ماهه اول امسال 
770 هزار تن برنج وارد كشور شــده و تا الان ميزان واردات به 900 هزار تن 

هم رسيده است. 

   كاهش واردات برنج نسبت به سال 92
عباس كشــاورز؛ معاون وزير جهادكشــاورزي در امور توليدات 
گياهي در اين خصوص به ايســنا گفته است با وجود اينكه سال 
گذشــته واردات برنج بيش از نياز داخلي بوده و هم اكنون بازار 
از وجود اين محصول اشــباع اســت، براي تنظيم بازار، واردات 
برنج تا پايان فصل برداشــت ممنوع اســت. به گفتــه وي، برنج 
موردنياز كشور سالانه 3 ميليون تن اســت كه بيش از دو ميليون 
تن برنج در داخل توليد شــده و تنها حدود يك ميليون و 100 هزار 
تن بايد از خارج تامين شــود. دادن اين آمار در حالي اســت كه 
 براســاس اعلام گمرك جمهوري اســلامي ايــران در آبان ماه 
ســال جاري يعني پس از ممنوعيــت واردات برنج، 91/8 
هزار تن برنج به ارزش 103/1 ميليون دلار به كشــور 
وارد شــده اســت كه به اين ترتيب در 8 ماهه 
سال جاري برنج با يك پله صعود به عنوان 
دومين قلم عمده وارداتي شــناخته 
شــد. البته با اين حال واردات برنج 
در ماه يادشــده نســبت به مدت 
مشابه ســال گذشــته بيش از 20 
درصد كاهش يافته اســت، همچنين 
در 8 ماهه ســال جاري نيــز 828 هزار 
تن برنــج بــه ارزش يك ميليــارد و 28 ميليون 
دلار وارد كشور شــده كه اين رقم نسبت به مدت 
مشابه ســال گذشــته با كاهش 40 درصدي 

هر حــال واردات 92 هزار تن برنــج در آبان  همراه بوده اســت اما به 
 امسال و در زماني كه مسئولان دولتي كشــور واردات برنج را ممنوع كر ده اند، 

محل تامل است. 

   رتبه چهارم در واردات برنج
مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي آورده است كه ايران با واردات بيش از 
چند  ميليون تن برنج در ســال هاي اخير، پس از كشورهاي فيليپين، نيجريه 
و عربستان سعودي در رده چهارم واردات برنج جهان قرار گرفته است. اين در 
حالي اســت كه عملكرد توليد برنج ايران به تقريب با متوسط عملكرد جهان 
برابري مي كند و ميزان واردات كشــور حدودا 2 برابر ميزان نياز مصرف كشور 
است. مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي در تابستان سال جاري روند 
توليد تجارت برنج در ايران را مورد بررسي قرارداد و با اعلام اينكه واردات برنج، 
2برابر مصرف شــده است، گزارش داد: كسب وكار كشــاورزان به خطر افتاده 
است. پيشي گرفتن ميزان واردات برنج از ميزان توليد اين محصول در كشور، 
مساله اي است كه كسب و كار كشاورزاني كه به شكل مستقيم از اين راه امرار 
معاش مي كنند به خطر انداخته است؛ به ويژه آنكه در برخي سال ها ديده شده 
واردات برنج در فصل برداشت قوت مي گيرد و برنجكاران را با مشكلات بيشتري 

روبه رو مي كند. 

پيشي گرفتن واردات از توليد

آمار واردات برنج دست کیست؟

بــحــران كـم آبـي و خشكسالي در 
چند سال اخير كشاورزي و باغداري 
را در دشتســتان، قطب كشــاورزي 
استان بوشهر تحت تاثير خود قرار داده، 
به طوري كه بخش اعظمي از باغ هاي 
ليمو و خرما در اين شهرستان خشك و مزارع آن به زمين هاي 
لم يزرع تبديل شده است. تداوم خشكسالي و نبود آب كافي در 
استان بوشهر كمر نخلستان هاي اين استان كه نماد ايستادگي 
و مقاومتند را خم كرده تا جايي كه بسياري از نخل هاي استان 

همراه با زجر بي آبي ايستاده مي ميرند. 
مهر در گزارشي آورده اســت: نبود منابع آبي پايدار در استان، 
شور شدن آب هاي زيرزميني به دليل برداشت بي رويه و استفاده 
نادرست از آب موجود موجب شــده تا نخلستان هاي استان 
بوشــهر اين روزها بدترين دوران بي آبي خود را سپري كنند. 
خشكسالي در استان بوشــهر درحالي چهارمين سال خود را 
ســپري مي كند كه علاوه بر اينكه بر انواع توليدات كشاورزان 
استان بوشهر تاثير گذاشته است، نخلستان هاي استان را نيز 
تحت تاثير قرار داده كه درصورت تداوم وضعيت موجود بسياري 
از نخلستان هاي اين استان به دليل نبود آب به مرور زمان از بين 

خواهند رفت. 

   تهديدي براي نخلستان هاي جوان
كارشناسان كشاورزي استان بوشــهر معتقدند كه با كاهش 
شــديد آب رودخانه دالكي كه از اســتان فارس سرچشــمه 
مي گيرد، تنها بخشي از نخلستان هاي كناردستي اين رودخانه 
سيراب مي شوند و بسياري از نخلستان هايی كه در پايين دست 
و فاصله دورتر از اين رودخانه قرار دارند، خطر خشكسالي آنها 
را تهديد مي كنــد. بخش قابل توجهي از مردم دشتســتان از 
طريق فعاليــت در زمينه خرما امرارمعــاش مي كنند ولي در 
سال هاي اخير به دنبال كاهش منابع آبي، آبياري نخلستان ها 
در نقاط مختلف دشتستان با مشكلاتي روبه رو شده است و اين 
كمبود منابع آبي باعث شده تا كميت و كيفيت محصولات اين 
نخلستان ها با مشكل مواجه شود. نبود آب و خشكسالي نه تنها 
باعث شده است كه نخلستان هاي ۶0 الي 70 ساله اين روستا 
در حال نابود شدن باشند، بلكه نخلستان هاي جوان و حدود 15 
ساله نيز از ضعف بي آبي در حال خشك شدن هستند. براساس 
گزارش مهر در روستاي دشتستان بين 500 الي ۶00 خانوار از 

اين روستا درآمدشان از طريق نخل تامين مي شود و 120 هزار 
اصله نخل در اين روستا وجود دارد كه اگر آبي به آنها نرسد از 

بين مي روند. 

   معضلي به نام خشكسالي
رئيس مجمع نمايندگان اســتان بوشــهر در مجلس شوراي 
اسلامي در گفت وگو با »كسب و كار« با بيان اينكه كشاورزي در 
دشتستان در ايجاد اشتغال و تامين معيشت مردم نقش ويژه و 
غيرقابل  انكاري دارد، مي گويد: متاسفانه عوامل طبيعي همچون 
ادامه خشكسالي ناشي از كاهش بارندگي در سال هاي اخير و 
عوامل غيرطبيعي باعث بروز مشكلات جدي براي كشاورزان 
شــده اســت، به طوري كه ميزان توليد محصولات نخلداران 

منطقه به يك سوم كاهش يافته است. 
حجت الاسلام سيدمهدي موسوي نژاد خواستار اقدام فوري و 
سريع براي مقابله با اين بحران از طريق تخصيص اعتبار براي 
تسريع در احداث ســد دالكي، اجراي طرح هاي آبخيزداري و 
اصلاح شيوه هاي آبياري از روش سنتي به آبياري مكانيزه شده و 
ادامه مي دهد: دولت مي تواند با پرداخت تسهيلات به كشاورزان 
در مرحله توليد و بازاريابي و نيز ايجاد سياست هاي تشويقي و 
هدايت بخش خصوصي به سرمايه گذاري در حوزه كشاورزي، در 
اين زمينه گام اساسي بردارد و تبعات منفي خشكسالي و بي آبي 
را تا حد زيادي كنترل كند. نماينده مردم دشتستان در مجلس 
با تاكيد بر اين موضوع كه چند سال گذشته يكي از دغدغه هاي 
ما اين بود كه نخلستان هاي اين منطقه به گونه اي آبياري شوند 
كه كاهش محصولات نداشته باشند اما طي دو سال اخبر به ويژه 
امسال دغدغه ما اين بوده كه نخلستان ها خشك نشده و از بين 
نروند. وی ادامه مي دهد: در همين زمينه راهكارهايی پيش بيني 
كرده ايم كه اميدواريم منجر به نجات اين نخلستان ها از معضل 

بي آبي و خشكسالي شود. 

   نابودي مطلق در انتظار نخل ها
به گفته اين نماينده مجلس، بسياري از نخل هاي اين روستاها 
از بين رفته و در حال از بين رفتن هستند و اگر تا دو ماه آينده 
سيراب نشوند به نابودي مطلق خواهند رسيد كه در آن صورت 
راهي براي نجات آنهــا وجود نخواهد داشــت. رئيس مجمع 
نمايندگان استان بوشــهر درباره راهكارهاي مسئولان استان 
بوشهر درباره مبارزه با خشكسالي، مي گويد: يكي از راهكارهای 

بلندمدت احداث سد دالكي بوده كه ظرفيت ذخيره حدود 400 
ميليون مترمكعب آب را دارد كه مي تواند نخلستان هاي منطقه 

را تحت پوشش قرار دهد. 
موسوي نژاد ادامه مي دهد: راهكار دوم و كوتاه مدت اين است 
كه مجوز ايجاد حداقل 150 حلقه چاه در اين روســتاها داده 

شود كه اين امر موجب جلوگيري از خشكسالي نخيلات اين 
منطقه خواهد شد. وي با بيان اينكه نخلداران استان بايد جهت 
اســتفاده بهينه از آب اصلاح الگوي آبياري را رعايت كرده و از 
آبياري تحت فشار استفاده كنند، تاكيد مي كند: بايد مقداري از 
آب بالادست رودخانه دالكي رهاسازي شود تا آب موردنياز اين 

نخلستان ها تامين شود. اين نماينده با بيان اينكه آب رودخانه 
دالكي كاهش زيادي داشته است، معتقد است: آب مورد نياز 
نخلستان هاي شبكه دالكي 3۶0 ميليون مترمكعب آب در سال 
است كه متاسفانه هم اكنون اين ميزان به 90 ميليون مترمكعب 

رسيده است. 

خشكسالي در كمين نخلستان هاي استان بوشهر

نخل هاي دشتستان ايستاده مي میرند
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اصناف

چلوكبابــي و چلوخورش، صنفي كه 
قدمت آن بيش از 80 سال است و در 
هر خياباني نشاني از آن يافت مي شود. 
افزايش روزافزون آشپزخانه ها چه در 
مكان هاي مسكوني، مساجد، هيات ها 
و از آن مهم تر آشپزخانه هايي كه تنها به پخش تراكت اكتقا 
مي كنند و هيچ اثري از محل طبخ غذاي خود به جا نمي گذارند، 
ما را برآن داشــت تا گفت وگويي را با ناصر حســيني؛ رئيس 
اتحاديه چلوكباب و چلوخورش و علي اكبر نريماني؛ نايب رئيس 
اين اتحاديه داشته باشيم تا علاوه بر اعلام شرايط بازار صنف 

خود، نظرشان را در اين باره جويا شويم. 

آقاي حسيني در ابتدا شرايط اخذ پروانه كسب براي 
متقاضيان را شرح دهيد. 

اتحاديه با يك ســري شرايط ســاده براي متقاضيان، پروانه 
كسب صادر مي كند كه بر اين اساس در رسته تهيه غذا فرد 
بايد50 متر مربع كاربري تجاري داشته باشد و تاييديه هاي 
لازم از شــهرداري تهران، ادارات اماكن و بهداشت را داشته 
باشد. لازم به ذكر اســت كه افرادي كه اقدام به دريافت پروانه 
كســب از اين اتحاديه مي كنند، بايد با حضور در كميسيون 
فني در زمينه مهارت هــاي طبخ غذا حرفه لازم را داشــته 
باشــند، درغير اين صورت متقاضي فردي را به عنوان مباشر 
 خود كــه در اين حرفــه تخصص هــاي لازم را دارد، معرفي

 كند. 

چه تعداد عضو داراي پروانه كسب داريد و فروش چه 
غذاهايي در حوزه كاري اتحاديه شماست؟ 

706 واحد صنفي داراي پروانه كسب هستند. چلوكباب ممتاز، 
كوبيده، سلطاني، لقمه و برگ )به علاوه نوع مخصوص برگ( 
. چلومرغ. چلوخورش قورمه ســبزي، قيمه، كدو و بادنجان، 
عدس پلو، چلو رفســنجان، آلبالوپلو، چلوگوشت، باقلاپلو، 
شيرين پلو، زرشــك پلو از جمله غذاهاي قابل عرضه توسط 

اتحاديه چلوكباب و چلوخورش به شمار مي رود. 

نحوه قيمت گذاري غذاها به چه ترتيبي است؟
قيمت غذاها به صورتي نيســت كه به واحدهاي صنفي ابلاغ 

كنيم. اتحاديه فهرستی در اختيار فرد صنفي قرار داده است كه 
طبق آن مواد به كار رفته در غذا به همراه وزن آن و همچنين 
نحوه سرويس دهي را در آن منظور مي كنند و اتحاديه پس از 

بررسي هاي لازم قيمت ها را به تصويب مي رساند. 
 

جزو اتحاديه هايي هستيد كه بيشــترين ارتباط را 
باســامت مردم داريد ،در جهــت رعايت حقوق 

مصرف كنندگان چه اقداماتي داشته ايد؟
 طي روزهاي گذشته جلسه اي با شهنام عرشي؛ رئيس اداره 
بهداشت شمال تهران داشتيم و درباره رعايت سلامت فردي و 
غذا تصميماتي گرفته شد. بر اين اساس مقرر شد امر آموزش 
با جديت بيشتري دنبال شود و كارگران با مهارت هاي لازم در 
زمينه ارتقاي مهارت هاي صنفي و موارد بهداشتي آشنا شوند. 
همچنين مقرر شد تا واحدهاي صنفي مورد تاييد اتحاديه به 
وزارت بهداشت معرفي شــوند و برحسب نحوه رعايت اصول 

بهداشتي لوح زرين و نقره دريافت كنند. 

اين رويه مستلزم اين نيست كه براي همكاري هرچه 
بهتر، نماينده اي از اتحاديه در جلسات مسئولان اداره 

بهداشت حضور پيدا كند؟ 
بله. براي پيشــبرد اهداف اتحاديه و اداره بهداشت پيشنهاد شد تا 
اتحاديه هايي كه با طبخ غذا ارتباط دارند، در جلسات اداره بهداشت 
حضور پيدا كنند و اسامي دارندگان پروانه كسب در سايت وزارت 
بهداشت هم ثبت شود تا مردم شاهد اطلاع رساني صحيحي براي 

مراجعه به واحدهاي مجاز داشته  باشند. 

معضل اصلي اتحاديه چيست؟
با تصويب شوراي شــهر تهران برخي مساجد و حسينيه ها 
اقدام بــه طبخ غذا مي كننــد كه اين موضوع بايــد در قالب 
اخذ پروانه كســب از سوي مساجد و حســينيه ها قانونمند 
شــود تا نظارت جدي در اين آشــپزخانه ها صــورت گيرد. 
چراكــه در اين مكان ها شــاهد هســتيم كارگــران علاوه 
بر رعايت نكردن اصول بهداشــتي، با مهارت هــاي لازم در 
طبخ انواع غــذا آشــنايي ندارند. بــه اعتقاد مــن اين كار، 
 شــرعا جايز نيســت چون در شــرايط غيربهداشــتي غذا 

طبخ مي شود. 

اشــاره اي به فعاليت غيرقانوني برخي آشپزخانه ها 
داشتيد، نظر شما درباره پخش تراكت هاي توزيع غذا 
توسط آشپزخانه هاي مجهول المكاني كه بعضا شاهد 
هستيم سامت و بهداشت غذا را رعايت نمي كنند، 

چيست؟
متاسفانه گســتردگي افرادي كه مبادرت به فروش غذاهاي 
بي كيفيت مي كنند، بســيار زياد است. چندين بار اتحاديه با 
استفاده از شگردهاي لازم اينگونه آشپزخانه ها را شناسايي 
كرده اســت و آدرس اين مكان ها را بــه اداره اماكن معرفي 
كرد. جا دارد از تعامل خوب اداره اماكن با اين اتحاديه كمال 
تشكر را داشته باشم. بايد توجه داشــت كه غذا را نمي توان 
از كنــار خيابان خريد و شــهرداري به عنوان متولي شــهر 
 بايد با افرادي كه ســلامت مردم را به مخاطــره مي اندازند، 

برخورد كند. 

چه پيشنهادي براي مردم داريد؟
مصرف كنندگان بايد از مكان هاي داراي پروانه كسب، غذا تهيه 
كنند. چراكه بازرسان اداره بهداشت و اتحاديه، نظارت كامل بر 

اعضاي خود دارند. 

گاها صحبت هايي پيرامون مواد به كار رفته در كباب 
مطرح مي شود كه موادي به غير از گوشت و پياز در آن 
استفاده مي شود، در مقام رياست اين اتحاديه چه نظري 

در اين باره داريد؟ 
در كباب برگ از راســته گوسفند و فيله گوســاله استفاده 
مي شود و در كوبيده از گوشت چرخ كرده و پياز و ادويه. از 75 
درصد گوشت و 25درصد پياز بايد در كباب استفاده كرد. اگر 
چلوكبابي ها و آشپزخانه ها موادي به غير از موارد ذكر شده، 
اســتفاده كنند تخلف كرده اند و به طور حتم با آنها برخورد 

خواهيم كرد. 

چندين اتحاديه همگن در حوزه فعاليت شما وجود دارد. 
با تجميع اين اتحاديه ها موافق هستيد؟ 

هر اتحاديه شــرح وظايف جداگانــه خــود را دارد. اعضاي 
اتحاديه هاي ديگر نبايد به عرضه غذاهايي كه در فهرست كاري 
آنها وجود ندارد، بپردازند. به نوبه خودم با تجميع اين اتحاديه ها 

مخالف هستم. چون مديريت آن دشوار مي شود. هر اتحاديه اي 
بايد كار تخصصي خود را مديريت كند. اخيرا هم اتحاديه اي 
موضوع تجميع را در اتاق اصناف مطرح كرده است كه مورد 
قبول كميسيون نظارت و بازرسي اتاق قرار نگرفت. شرح وظايف 
رستوران به نحوي است كه بايد غذاهاي فرنگي را در منوي خود 

قرار دهد و ما هم غذاهاي وطني. 
در ادامه با علي اكبر نريمانــي، نايب رئيس اتحاديه چلوكباب 
و چلوخورش، هم صحبت شــديم تا نظرات خود را در زمينه 
عملكرد كميسيون فني و درخواســت هاي يك فرد صنفي 

اعلام كند 

كميســيون فني اتحاديــه چه نقشــي در صدور 
پروانه كسب دارد؟

در كميسيون فني اتحاديه كه بنده مسئوليت آن را بر عهده 
دارم، در ابتــدا متقاضيان پروانه كســب يا مباشــر آنها بايد 
مهارت هاي لازم براي طبخ غذا را داشــته باشند. اين افراد با 
حضور در واحد صنفي اقدام به طبــخ انواع غذاها مي كنند و 
اگر با اين حرفه به صورت كامل آشنايي داشتند، مورد تاييد 

اتحاديه هستند. 

لغو حدود صنفي با محوريت افزايش رقابت و كيفيت 
عملكرد صنوف از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت 

در حال اجراست، نظر شما در اين باره چيست؟ 
ســازمان ها و ادارات از جمله وزارت صنعت، معدن و تجارت هر 
تصميمي براي جامعه اصناف مي گيرند بايد با اتحاديه ها هماهنگ 
باشند و از نظرات آنها استفاده كنند. حدود صنفي را لغو و عنوان 
كردند كه اين رويه باعث افزايش رقابت بين صنوف خواهد شد 
و كيفيت كار بالا مي رود. بدون مشــورت اين تصميمات گرفته 
مي شود. كار ما كار بورسي نيست. كار ما كار بهداشتي است و با جان 
مردم سروكار دارد. برخي سرمايه گذاري هنگفتي در آشپزخانه ها 
مي كنند و غذاي با كيفيتي عرضه مي كنند برخي هم غذاهاي 
بي كيفيت را با قيمت هاي سليقه اي به فروش مي رسانند. به طور 
كلي با لغو حدود صنفي مخالف هستم و اعتقاد دارم باعث برهم 

ريختن فضاي كسب و كار مي شود. 

سود معقول در اين صنف چند درصد است؟
 سود مورد تاييد وزارتخانه 10 تا 15 درصد اما با توجه به شرايط 
وخيم اقتصادي و هزينه هاي بالاي حامل هاي انرژي و مواد اوليه 

اين ميزان سود به كمتر از 7 درصد رسيده است. 

رئيس سابق اتحاديه چلوکباب و چلوخورش  در گفت وگو با »کسب و کار« خواستار شد

قانونمندشدنآشپزخانهمساجدوهیاتها

با نگاهي به عمده فعاليت هاي اتاق هاي 
اصناف، بازرگاني و تعاون درمي يابيم كه 
محور اصلي فعاليت بخش خصوصي در 
حمايت از اقتصاد كشــور است. اتاق ها 
همواره به دنبــال ارائــه راهكارهاي 
بسياري به قواي ســه گانه بوده اند اما سهم بخش خصوصي در 
تصميمات اقتصادي دولت، ناچيز بــوده و از ظرفيت هاي مثال 
زدني آنها به عنوان موتور محرك اقتصــاد در فضاي تجارت به 
كار گرفته نشده است. حمايت از بخش توليد تبديل به جمله اي 
كليشه اي شده است كه همواره مسئولان آن را عنوان مي كنند و 
شاهد هستيم كه عملياتي كردن اين استراتژي صحيح، آن طور 
كه بايد باشد، نيست. اين در حالي است كه با افت قيمت نفت، 
ســرمايه گذاري در بخش توليد بيش از پيش احساس مي شود 
و بخش خصوصي اعتقاد دارد كه تنهــا راه عبور از بحران هاي 
اقتصادي در گرو استفاده از ظرفيت هاي بي بديل اين بخش است. 

عرضه كالا به صورت چكي يا اقساطي باعث ضررهاي 
زيادي به توليد كنندگان شده است

عضو هيات رئيسه اتاق اصناف ايران در اين خصوص اظهار داشت: 
خروج از ركود و تحرك توليد لازمه داشــتن اقتصاد پوياست و 

مستلزم داشتن همكاري و تعامل بيشتر دولت با اصناف است. 
محمدعلي صديقي افزود: در بخش توليد مشــكلات عديده اي 
وجــود دارد و دوره زماني توليد تا توزيع بســته بــه نوع توليد 
از يك تا شــش ماه طــول مي كشــد و توليدكننــدگان براي 
تامين مواد اوليه بايســتي مواد مورد نياز را بــه صورت نقدي 
خريداري كنند امــا عرضه كالا به صورت اقســاطي به فروش 
 مي رســد كه اين رونــد باعث ضــرر و زيــان توليدكنندگان 

شده است. 
وي اضافه كــرد: عرضه كالا به صورت چكي يا اقســاطي باعث 
ضررهاي زيادي به توليد كنندگان مي شــود كه ممكن اســت 
زماني كه كالا را عرضه مي كنند، نرخ ارز يك قيمت باشد و زماني 
كه چك وصول مي شود، نرخ ارز تغيير كرده باشد كه نبود ثبات 

قيمت باعث ضرر خواهد بود. 
صديقي تصريح كرد: شرايط حاكم بر بازار تاثير زيادي را بر توليد 
دارد و نبود ثبات قيمت ارز و نوسانات نرخ دلار باعث پايين آوردن 

قدرت اقتصادي مي شود. 
وي با بيــان اينكــه يكــي از اقدامــات موثر دولــت يازدهم 
ايجاد آرامــش در بازار بود، كه بــار رواني مثبتــي را به همراه 
داشــت، افزود: دولــت تاكنــون وضعيت را خــوب مديريت 
كرده و زحمات دولت قابل ســتايش اســت و اما لازم اســت 
 براي كاهش مشــكلات برنامه ريزي هاي كارشناســي شــده 

صورت بگيرد. 
صديقــي تاكيد كرد: در حال حاضر شــرايط منطقــه و پايين 
آمدن قيمت نفــت و تحريم ها نيز بــر بازار تاثيرگذار اســت 
امــا دولت خــوب عمل كــرده اســت و پايين آمــدن قيمت 
نفــت را بايد فرصــت بســيار خوبي بــراي اســتفاده بهينه 

 از پتانســيل ها و ظرفيت هــاي موجــود در بخــش توليــد
 دانست. 

وي اظهاركرد: حدود 60 ســال قبل هم يك ســال نفت ايران 
خريداري نشد اما آن زمان توانستيم كشور را به خوبي اداره كنيم 
و اكنون نيز با توجه به رشد تكنولوژي و توسعه اقتصادي كشور 

قطعا بايد روي اقتصاد بدون نفت برنامه ريزي داشته باشيم. 
صديقي با تاكيد بر اينكه ذخاير نفت و منابع زيرزميني كشــور 
سهم آيندگان هم هست، افزود: از فرصت به وجود آمده بايد به 
بهترين نحو استفاده كرد و با برنامه ريزي صحيح به سمت توسعه 

اقتصادي كشور گام برداشت. 

آزادسازي تجارت لازمه رونق اقتصاد

رئيس اتحاديه پوشاك تهران نيز آزادسازي تجارت را از جمله 
عوامل رونق اقتصاد كشور دانست و گفت: تشديد نظارت هاي 
بي جهت و دخالت در امور بخش خصوصي توســط دولت، در 
ركود اقتصاد تاثيرگذار اســت و دولت بايد نگاه عاليه بر امور 

نهادي همچون اصناف داشته باشد. 
ابوالقاســم شــيرازي در گفت وگو بــا »كســب وكار« افزود: 
دولت بايــد نگاه حمايتي به بخش خصوصي داشــته باشــد 
و در ايــن راســتا تعرفه هــاي واردات بايــد منطقي شــود. 
 فعاليت هاي اقتصادي در شرايط دشــوار بهره وري را كاهش 

خواهد داد. 
وي تصريــح كــرد: به طــور مثال شــاهد وفور پوشــاك در 
بازار هســتيم و به دليل ركــود، تقاضا كاهش يافته اســت و 

به تبع آن اشــتغالزايي هم نداريم.  اعتقــاد دارم كه با حذف 
قيمت گــذاري، مي تــوان شــرايط رقابتــي بيــن صنوف 
ايجــاد كــرد و رقابت باعــث ارتقــای كســب و كار خواهد 
 شــد و به اين طريق هزينــه توليدي ها هم كاهــش خواهد 

يافت. 

ماليات ها بايد منطقي شود
رضا ترجان، كارشناس مسائل اقتصادي در تشريح راهكارهای  
بهبود اقتصاد كشور اظهار داشت: دولت بايد به چند نكته توجه 

داشته باشد، اول اينكه ماليات ها بايد منطقي باشد.
 زيــرا توليدكننده بايــد بيشــتر از چيزي كــه درآمد دارد 

سرمايه گذاري كند. 

وقتــي مقــداري از آن را بــه دولــت مي دهــد سيســتم 
توليــد از هــم مي پاشــد و توليدكننــده از توليــدش 
مي كاهــد. در صورتــي كــه در تمام دنيا رســم اســت كه 
اگر توليدكننــده بخواهد توليــدش را افزايــش دهد، ديگر 
 از او ماليــات نمي گيرند، كه ايــن قانون در كشــور ما وجود

 ندارد. 
وي افزود: مساله دوم كنترل واردات است كه بايد كارشناسي 
شده و با توجه به نياز كشــور انجام گيرد. مثلا در حوزه كفش 
فقــط توليدكننده ها اجازه واردات داشــته باشــند، زيرا آنها 
كفش را مي شناســند و مي داننــد چه چيــزي را وارد كنند. 
 بايد مراكزي وجود داشــته باشــد كه كالاها را با بررسي وارد

 كنند. 

 »کسب وکار« از راهكارهاي غلبه بر چالش هاي اقتصادي از نگاه اصناف گزارش مي دهد

خروجازركود،درگرواستفادهازظرفیتهايبخشخصوصي
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به مناســبت گرامیداشت 
هفتــه بهزیســتی، فریبا 
بریمانی، مدیرکل بهزیستی 
مازنــدران بــا همراهــی 
معاونین، مسوولین و کارکنان بهزیستی مازندران، 
مدیر و کارکنان بهزیستی ساری و جمعی از فرزندان 
خانه های نگهداری در نماز عبادی سیاسی جمعه 
شــرکت نموده و به عنوان سخنران پیش از خطبه 
نماز جمعه گزارشــی از اقدامات انجام شده را ارائه 

کرد.
به گــزارش روابط عمومــی اداره کل بهزیســتی 
مازندران؛ مدیرکل بهزیســتی اســتان بــا بیان 
اینکه بهزیســتی نهاد مولود انقلاب است، گفت : 
سازمان بهزیستی به همت شهید دکتر محمدعلی 
فیاض بخش در ســال ۱۳۵۹ تاســیس شد و ۵۲ 
وظیفه بر عهده ی این سازمان گذاشته شده است و 

بیش از ۱۷۰ خدمت در دست اجرا دارد.
وی با اشاره به گســتردگی جامعه هدف بهزیستی 
افزود: ســازمان بهزیســتی با انجام مشاوره های 
تخصصی قبل از ازدواج، مشاوره خانواده، آموزش 

زندگی خانواده، مشــاوره ژنتیک، مشــاوره جهت 
انتخاب آگاهانه همسر، قبل از تولد فرزند و با انواع 
برنامه های سلامت شــامل غربالگری ها مختلف و 
بعد هم در تمام طول عمر در کنار شهروندان است و 

خدمات متعدد و متنوعی ارائه می دهد.
بریمانی ادامه داد: بیش از یک میلیون و یکصد هزار 
نفر از جمعیت استان یکی از انواع خدمات مشاوره 
ای، آموزشی، آگاهسازی و یا انواع دیگری از خدمات 

را از بهزیستی مازندران دریافت کرده اند.
وی با بیان اینکه بیش از ۱۷۴ هزار خانوار مازنی از 
بهزیستی خدمات مستمر و غیر مستر دریافت می 
کنند، اظهار داشت: از این تعداد به ۷۲ هزار خانواده 
با بعد جمعیت ۱۱۲ هزار نفری مســتمری ماهانه 

پرداخت می شود.
مدیرکل بهزیســتی مازندران تعــداد افراد دارای 
معلولیت تحت پوشــش خدمات بهزیســتی در 
استان را ۶۱ هزار فرد عنوان کرد و گفت: نگهداری 
از کودکان بد سرپرســت و بی سرپرست بخشی از 
وظایف مهم بهزیستی است و در حال حاضر وظیفه 
سرپرستی نزدیک به ۵۶۰ فرزند با حکم قضایی به 
بهزیستی استان سپرده شــده که از حمایت های 

سازمان بهره مند هستند.
وی ادامــه داد: در حال  حاضــر ۱۹ مرکز اورژانس 

اجتماعی در مازندران فعال اســت و با خط تلفنی 
۱۲۳ ایــن ارتباط به صورت شــبانه روزی خدمات 
پیشگیری از آســیب های اجتماعی و مداخله در 

بحران را ارائه می دهد.
بریمانی با متنوع و وسیع دانستن خدمات سازمان 
بهزیستی، تصریح کرد: بهزیستی مازندران در جهت 
پیشگیری از معلولیت و آسیب های اجتماعی ده ها 

طرح و برنامه در دست اجرا دارد .
بریمانی حذف پشــت نوبت خدمات مســتمری 
و افزایــش ۲۸۰ درصدی مســتمری مددجویان 
بهزیستی را از دستاوردهای دولت سیزدهم برشمرد 
و گفت: با اهتمام دولت ســیزدهم، بهزیستی هم 
اکنون پشت نوبت تجهیزات کمک توانبخشی ندارد 
و ۷۱۵۰ نفر نیز در اســتان خدمات حق پرستاری 
دریافت می کند و تلاش سازمان ما بر این است تا 
افراد در کنار خانواده باشــند. وی افزود: بهزیستی 
مازندران در طول دولت ســیزدهم، ۲۳۵۱ واحد 

مسکونی به افراد تحت پوشش واگذار کرد.
بریمانی از ایجاد ۱۱۳۰۰ فرصت شغلی برای گروه 
هدف بهزیستی استان در دولت سیزدهم خبر داد 
و عنوان کرد: اشــتغال پایدار از مولفه های اصلی 
توانمندسازی اقتصادی اقشار آسیب پذیر می باشد 
که در دستور کار بهزیستی قرار دارد. این مسوول 

با اشاره به اجرای طرح ویژه بهزیستی استان برای 
خدمات رسانی به مناطق دوردست و کم برخوردار، 
گفت: اداره کل بهزیستی استان مازندران در راستای 
تسهیل دسترسی، توسعه و استمرار ارائه خدمات به 
ساکنین مناطق محروم، طرح تحولی گروه جهادی 
شهدای بهزیستی مازندران را از شهریور ماه ۱۴۰۱ 
آغاز در ۷۳ پنجشنبه در ۲۲ نقطه استان با حضور 

روسا و کارکنان ادارات بهزیســتی شهرستانهای 
سراسر استان، مراکز غیردولتی، انجمن ها، مراکز 
خیریه و داوطلبین جهادی در ۱۱۳۹ روستا اجرا و 
۴۶۴۷۰ مورد خدمت رایگان به مردم اســتان ارائه 

داده است.
وی گفت: در این طرح ۳۵۰۰ فرد جدید شناسایی و 

تحت پوشش خدمات سازمان قرار گرفته اند.

مدیرکل بهزیستی مازندران در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه ساری؛

ایجاد ۱۱ هزار و سیصد فرصت شغلی برای گروه هدف بهزیستی مازندران

بیش از چهار هزار میلیارد ریال 
برای بخش قضایی چهارمحال و 

بختیاری اختصاص یافت
رییس قوه قضاییه گفت: براســاس آمار ارائه 
شده از ناحیه معاون مالی دستگاه قضا، چهار 
هزار و ۱۰۰ میلیارد ریال اعتبار برای تجهیز 
اماکــن وحوزه هــای قضایــی چهارمحال و 

بختیاری اختصاص یافت.
 حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه ای در 
جلسه شورای قضایی چهارمحال و بختیاری 
با تاکید بر اهتمام ویژه نســبت به ساماندهی 
انبارهای امــوال تملیکی و توقیفــی افزود: 
مقامات قضایی اســتان توجه کنند چنانچه 
این اموال در فرآیند ضبط و نگهداری، متحمل 
خسارت شــوند برای ما مسئولیت دارد چون 
ما ضامن محسوب می شویم و این موضوع از 

مصادیق حقوق عامه است.
رییس دســتگاه قضا همچنین در خصوص 
رفع سریع مساله ســه هزار و ۵۰۰ یخچال و 
فریزر که بالغ بر هشت سال است در انبار اموال 
تملیکی چهارمحال و بختیاری باقی مانده اند، 

دستور موکدی صادر کرد.
محسنی اژه ای با اشــاره به تعیین تکلیف ۹۵ 
درصد از وسایل نقلیه مستقر در پارکینگ های 
چهارمحــال و بختیاری،دســتور داد مابقی 
وســایل نقلیه باقی مانــده در پارکینگ های 
استان نیز هرچه سریع تر تعیین تکلیف شوند.

در ادامــه این نشســت، حجت الاســلام و 
المسلمین محســنی اژه ای دســتوراتی در 
خصوص پیشــبرد رســیدگی به یک پرونده 
کثیرالشــاکی اســتان صادر و تاکید کرد که 
از ارجاع این پرونده به مرجــع قضایی دیگر 
اجتناب شــود چرا که مرجــع قضایی فعلی 
نسبت به ابعاد مختلف این پرونده اشراف دارد 

و در این خصوص، ابلاغ ویژه صادر می شود.
رییس قوه قضاییه با اشاره به نحوه رسیدگی 
به پرونده های کثیرالشــاکی گفــت: زمانی 
که دارایــی و امــوال متهمــان پرونده های 
کثیرالشــاکی شناسایی می شــود مسوولان 
قضایی، رقم تعییــن شــده از ناحیه مرجع 
کارشناســی را بــه اطلاع صاحبــان اموال و 
شکات برســانند تا بدین ترتیب از شبهات و 

اعتراض های بعدی جلوگیری شود.
رییس عدلیــه در ادامه با اشــاره به گزارش 
رییس سازمان ثبت اسناد و املاک، از تاسیس 
واحد ثبتی شهرستان بنِ و صدور ۲۵۰ سند 
طی دو روز از ســوی این واحد ثبتی قدردانی 

کرد.

مدیرکل امور مالیاتی ایلام؛
۶۶ درصــد مؤدیــان ایلام از 

پرداخت مالیات معاف شدند

 ایلام-  آذر یعقوبیــان : مدیرکل امور مالیاتی 
ایلام گفت: مالیات ۶۶ درصد مؤدیان استان 
مالیاتی که از تســهیلات تبصــره ماده ۱۰۰ 
قانون مالیات های مستقیم استفاده کرده اند، 

صفر است.
عزیزاله عباس پــور با اعلام ایــن خبر اظهار 
داشــت: بیشترین درصد اشــخاص مشمول 
تبصره ماده ۱۰۰ با مالیــات صفر، مربوط به 

استان ایلام است.
وی افزود: خدمات مالیاتی ارائه شده، از جمله 
اظهارنامه، رســیدگی و ثبت نام پرونده ها در 
ساختمان اداره کل بازدید و به همکاران خود 
تأکید کرد که مؤدیان مالیاتی را به اســتفاده 
از مزایای تبصره ماده ۱۰۰ ترغیب و تشویق 

می باشد.
مدیرکل امــور مالیاتی اســتان ایلام گفت: 
مالیــات ۶۶ درصــد مؤدیــان مالیاتــی که 
از تســهیلات تبصــره مــاده ۱۰۰ قانــون 
 مالیات هــای مســتقیم اســتفاده کرده اند، 

صفر است.
عباس پور با اشــاره به اهمیــت خوداظهاری 
مالیاتی، از مؤدیان مالیاتی به ویژه اشــخاص 
حقوقی بابت مشــارکت در تحقق برنامه ها و 
انجام تکالیف و خوداظهاری مالیاتی در تیرماه 

تشکر و قدردانی کرد.

خبر

سرپرست شهرداری مهران از تکمیل زیرساخت های پارکینگ 
بزرگ اربعین این شهر خبر داد.

 ایلام- حیدر ناصری اظهار داشــت: پارکینگ بــزرگ اربعین 
نقش کلیدی در تسهیل رفت و آمد زائران روان سازی گره های 

ترافیکی ایفا می کند.
وی افزود: ســال گذشــته شــاهد تحولی در پارکینگ اربعین 
شــاهد بودیم در ســال جــاری و با مصوبــه ســتاد اربعین 
در راســتای تجهیــز و تکمیــل زیر ســاخت هــا اعتبارات 
 لازم جــذب و بــزودی عملیــات اجرایــی طــرح هــا انجام 

خواهد شد.

سرپرست شهرداری مهران گفت: با توجه به نزدیک شدن کنگره 
عظیم اربعین حســینی تمام ظرفیت های مجموعه شهرداری 
درحال انجــام وظایف محوله در جهت ارتقای ســطح خدمات 

رسانی به شهروندان و زائران حسینی هستند.
ناصری بیان داشت: در این زمینه زیر ســاخت های پارکینگ 
اربعین از جمله نصب آب سردکن، بهسازی معابر پارکینگ، نصب 
سیستم پایش تصویری، آماده سازی کانکس ها در جهت اسکان 
تیم های خدماتی، تعمیرات لازم در جهت آبرسانی پارکینگ و 
سایر اقدامات رفاهی در جهت خدمات به زائران حسینی در حال 

انجام است.

وی بیــان داشــت: بــا توجــه بــه افزایــش تعــداد زائران 
اربعیــن هــر ســاله، نیــاز بــه پارکینگ هــای بــزرگ بــا 
احســاس  پیــش  از  بیــش  مناســب   زیرســاخت های 

می شود.
سرپرست شــهرداری مهران گفت: تکمیل این زیرساخت ها به 
منظور تامین ایمنی، راحتی و سهولت دسترسی زائران ضروری 

است.
ناصری در پایان عنوان کــرد: علاوه بر ایــن، پارکینگ مجهز 
می تواند نقش مهمی در کاهش ترافیــک و تصادفات جاده ای 

ایفا کند.

خبرنگار- روح اله عبدالعلی زاده - تبریز؛ مدیرعامل شرکت توزیع 
نیروی برق تبریز، گفت: با تلاش همکاران واحد رســیدگی به 

انشعابات غیر مجاز شرکت و همراهی فرماندهی انتظامی استان، 
۱۷۶ دستگاه غیرمجاز استخراج رمزارز در مناطق تحت پوشش 

برق تبریز طی تیرماه سال جاری کشف و ضبط شده است.
اکبر فرج نیا با بیان اینکه برق طی فرایندی پیچیده به دســت 
مشترکان می رســد و یکی از کالاهای ارزشمند و گران بها است 
اظهار کرد: یکی از مسائلی که موجب بروز مشکلاتی در فرایند 
تأمین برق پایدار مشــترکان می شــود، ورود مراکز غیرمجاز 
استخراج رمزارز به شــبکه توزیع نیروی برق است. وی افزود: 
به دلیل مصرف بالای انرژی برق توســط مراکز و دستگاه های 
استخراج رمزارز، اختلال در برق رســانی به وجود آمده و ضمن 
تحمیل فشار به شبکه موجب آسیب به وسایل برقی شهروندان 

می شود.
 مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز افزود: به منظور مقابله 

با این موضوع شــرکت اقدامات قابل توجهی را انجــام داده و با 
جدیت این موضوع را پیگیری می کند. وی اضافه کرد: با تلاش 
همکاران واحد رسیدگی به انشعابات غیر مجاز شرکت و همراهی 
فرماندهی انتظامی استان طی تیرماه سال جاری در مناطق تحت 
پوشش برق تبریز، ۴ مرکز غیرمجاز استخراج رمزارز شناسایی 
 و از این مراکــز ۱۷۶ دســتگاه غیرمجاز کشــف و جمع آوری 

شده است.

 *** شناسایی و جمع آوری ۲۴۶ انشعاب غیرمجاز
مدیرعامل شــرکت توزیع نیــروی برق تبریز گفــت: با تلاش 
همکاران واحد رسدگی به انشعابات غیر مجاز شرکت طی تیرماه 
سال جاری ۲۴۶ انشعاب غیرمجاز در مناطق تحت پوشش برق 

تبریز شناسایی و جمع آوری شده است.

اکبر فرج نیا اظهار کرد: بر اساس قانون مجازات استفاده کنندگان 
غیرمجاز از برق، بدون دریافت انشعاب قانونی و هرنوع تصرف یا 
تغییر در وضعیت کنتور برق جرم بوده و بر اساس ضوابط با آن 
برخورد می شود. وی افزود: متاسفانه برداشت های غیرمجاز و 
غیر اصولی از شبکه انتقال و توزیع برق علاوه بر ایجاد اختلال در 
برق رسانی و تحمیل فشار به شبکه برق موجب آسیب رساندن 

به تجهیزات برق و لوازم برقی شهروندان می شود.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تبریز با بیــان اینکه به 
منظور مقابله با این موضوع، برق تبریز اقدامات قابل توجهی را 
درچندسال اخیر انجام داده است اضافه کرد:با تلاش همکاران 
واحد رســیدگی به انشعابات غیر مجاز شــرکت ۲۴۶ انشعاب 
غیرمجاز در مناطق تحت پوشــش برق تبریز طی تیر ماه سال 

جاری شناسایی و جمع آوری شده است.

مهرداد دادخواه در آیین پاسداشــت تولیــد ۱۰ درصد از برق 
مصرفی شــهرداری اصفهان از طریق انرژی خورشــیدی بیان 
کرد:امروز ناترازی تولید و مصرف برق از مشکلات فعلی کشور 
به شمار می رود که برای مدیریت این وضعیت، احداث نیروگاه 
جدید راهکار درســتی از حیث زیســت محیطی نیست و باید 

به دنبال روش های جدیدی باشیم.
وی افزود:از مهم ترین راهکارهای تولید برق، اســتفاده از انرژی 
خورشیدی است و شهرداری اصفهان در این مسیر پیشگام بوده 

و گام های موثری برداشته است.
دادخواه  با بیان اینکه اگر شهر توســعه داده شود، اما انرژی آن 
تأمین نشود، آن توسعه مفهومی ندارد، بیان داشت: شهرداری 

اصفهان در کنار توسعه شــهر به این مهم توجه کرده و اقدامات 
ارزشمندی در این حوزه همچون روشنایی پارک ها و معابر، آب 
نما و ساختمان ها در شــهر انجام داده است که به عنوان الگو در 

سطح کشور مطرح است.
مدیرعامل شرکت توزیع برق شهرستان اصفهان گفت:شهرداری 
می تواند در درازمدت از طریق ســرمایه گذاری در حوزه تولید 
انرژی های پاک، هم برای خود و هم برای شهر درآمدزایی ایجاد 
کند که این گام موثر و  ارزشمندی در حوزه توسعه پایدار به شمار 
می رود.شــهرداری ها نقش حیاتی در مدیریــت مصرف برق و 
توسعه پایدار دارند. اقدامات آنها می تواند به بهینه سازی مصرف 
انرژی، کاهش آلودگی و ارتقاء کیفیت زندگی شهروندان کمک 
کند. در ادامه به برخی از اقدامات ارزشمند شهرداری ها در این 

زمینه اشاره می شود: وی خاطر نشان کرد؛ استفاده از انرژی های 
تجدیدپذیر شهرداری ها می توانند در ساختمان های عمومی و 
فضاهای شهری پنل های خورشــیدی نصب کنند تا برق مورد 

نیاز را تأمین کنند..
دادخواه تصریح کرد:جایگزینی لامپ های قدیمی با لامپ های 
LED در معابر و پارک ها که مصرف انرژی را به طور قابل توجهی 

کاهش می دهد.
استفاده از سنســورهای حرکتی و نور برای روشنایی معابر به 

صورت خودکار و تنها در زمان نیاز
وی تصریح کرد: اقدامات شهرداری ها در زمینه مدیریت مصرف 
برق و توسعه پایدار می تواند تأثیرات مثبت زیادی بر روی کیفیت 
زندگی شهروندان، کاهش هزینه ها و حفظ محیط زیست داشته 

باشد. با همکاری جامعه، بخش خصوصی و دولت، می توان به یک 
شهر پایدارتر دست یافت.

سید محسن موسوی: همزمان با ایام ســوگواري سرور و سالار 
شهیدان حضرت ابا عبدالله الحسین )ع( به منظور تامین آب مورد 
نیاز مراسم عزاداری در مســاجد ، حسینه ها و همچنین موکب 
ها در شهرها و خصوصا روستاهای استان ، ۲۰۰ سرویس تانکر 
آبرسان اعزام شد. حشــمت اله عباسی مدیرعامل شرکت آب و 
فاضلاب استان مرکزی با اعلام این خبر گفت : مجموعا ۲ میلیون 
لیتر آب شرب و مورد نیاز برای برپایی مراسمات عزاداری توسط 

۲۰۰ سرویس تانکر آبرسان ، توزیع شد. وی همچنین از برخی از 
نهاد ها و دستگاه های اجرایی برای در اختیار گذاشتن تانکرهای 
خود به این شرکت برای انجام عملیات آبرسانی سیار ، قدردانی 
نمود. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی ادامه داد : 
به منظور حفظ سلامت آب و خدمت رساني به عزاداران حسیني، 
پایش مستمر و شبانه روزي آب شرب در شبکه هاي آبرساني ، 
هیئات مذهبي ، مساجد و موکب ها در شهرها و روستاهاي استان 

مرکزي به ویژه در روزهاي تاســوعا و عاشورا ، به تعداد بیشتر از 
استاندارد ملي در روز هاي عادي ، توسط تیم هاي حوزه کنترل 
کیفیت در ۱۲ شهرستان انجام پذیرفت. تنظیم فشار شبکه از 
طریق آبرساني به مخازن ذخیره روستایي ، سرکشي و رفع نقص 
سیستم هاي گندزدایي ، تامین مواد گندزدا و بازدید از مخازن 
نیز از دیگر اقدامات شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی بود که 

عباسی به آن اشاره نمود.

ســید محســن موســوی: مشــاور مدیرعامــل شــرکت 
توزیــع بــرق اســتان مرکــزی گفــت: همــکاری اصناف 
 اســتان مرکزی بــرای پایداری شــبکه هــای توزیــع برق 

ضروری است.
حسن کیوانپور در نشست با اصناف استان ،ضمن تشریح وضعیت 
تولید و تقاضای برق کشور و اســتان  به بیان ضرورت مدیریت 
مصرف برق درفصل گرما در بخش های مختلف تجاری، صنعتی، 

اداری و کشــاورزی پرداخت و راهکارهای صرفه جویی در این 
بخش ها را ارائه کرد.

وی اظهار داشت: در بخش مشترکین تجاری انتظار می رود که 
کسبه محترم در ساعات کاری مصرف برق خود را مدیریت نموده 
و  با تعدیل روشنایی و سرمایش میزان مصرف برق خود را کاهش 
دهند و در ســاعات ۱۳ تا ۱۷ واحدهای تجاری خود را تعطیل 
نمایند ، همچنین در زمان تعطیلــی واحد صنفی تمامی چراغ 

ها و تجهیزات برقی غیر ضروری را خاموش نمایند. کیوانپور با 
بیان اینکه مدیریت مصرف انرژی در استان مرکزی با مسوولان 
دستگاههای اجرایی و اداری نشست های مختلف برگزار شده 
اســت ،افزود:راهکار های همکاری  دوجانبه با هدف مدیریت 
مصرف انرژی برق در اصناف و کسبه برای گذر از پیک بار  و کمک 

به حفظ سرمایه های ملی کمک می کند.
  رییس اتاق اصناف مرکز استان مرکزی گفت : صنعت برق کشور 

در اوج گرما شرایط ســختی را می گذراند هرچند که وضعیت 
شبکه ها اکنون پایدار است.

 مجید بســطامی بیان کرد: اتاق اصناف زمینه همکاری تمامی 
صنوف در این خصوص را فراهم خواهد کرد و همچنین با اتحادیه 
هایی که میزان مصرف برق واحدهای صنفی آنها بالاتر اســت 
جلسات توجیهی برگزار خواهند کرد تا همکاری آن واحدهای 

صنفی را نیز جلب نمایند.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

ناصری خبر داد؛ تکمیل زیرساخت های پارکینگ بزرگ اربعین مهران

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز خبر داد: کشف و جمع آوری ۱۷۶ دستگاه غیرمجاز استخراج رمزارز

مدیرعامل شرکت توزیع برق شهرستان اصفهان :شهرداری اصفهان پیشگام در استفاده انرژی خورشیدی 

اعزام 200 سرویس تانکر آبرسان برای تامین آب مراسم عزاداری محرم در استان مرکزی

ضرورت همکاری اصناف استان مرکزی برای پایداری شبکه های توزیع برق

استان ها
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

پراسترس ترين مشاغل دنيا كدامند؟
سايت اينترنتی CareerCast كه يكی 
از سايت های پرآوازه در زمينه كاريابی و 
پيدا كردن فرصت های شــغلی است، در 
گزارش خود، پر اســترس  ترين شغل های 
موجود را براساس اطلاعات اداره آمار كار 
آمريكا معرفی كرد. در گزارش سال 2013 
اين سايت، براساس 11 شاخص مختلف 
مانند خطرات فيزيكی، داشتن ريسک جانی، داشتن مسئوليت برای جان 
افراد ديگر، احتمال اخراج از كار و... پراســترس ترين مشاغل موجود دنيا 

رتبه بندی شده اند. 
در اين گزارش، ســربازی در ارتش به عنوان پر استرس ترين شغل معرفی 
شده است. ژنرال ارتش هم كه مطمئنا از نظر رتبه درجه بالاتری نسبت به 
سرباز برخوردار است، در رده دوم پر استرس ترين مشاغل قرار گرفته است. 
در رتبه های بعدی مامور آتش نشانی، خلبان خطوط هوايی تجاری، مدير 
روابط عمومی، مدير ارشد شركت، عكاس خبری، گزارشگر روزنامه، راننده 

تاكسی و افسر پليس قرار دارند.
 اما جالب تر اينكه در سال 2009 ميلادی، »بن ساوتهال« انگليسی توانست 
جايزه بهترين شغل دنيا را به دست آورد. شــغل او اين است كه از يكی از 
جزاير استراليا با بهره مندی از همه امكانات تفريحی ممكن مراقبت كند 

و به منظور جذب توريست درباره اين جزيره در اينترنت مطلب بنويسد. 
چندي پيش نيــز شــركت SplashWorld كــه دارای پارک های آبی در 
كشورهای مختلف است، فراخوانی برای استخدام يک نفر داده بود كه برنده 
اين فراخوان، صاحب بهترين شغل دنيا شد. به گزارش ياهو نيوز، برنده اين 
فراخوان، به سراسر اروپا و آمريكای شمالی فرستاده شد تا آب پارک های 
مختلف اين شركت را تســت كرده و درباره جذابيت ها و خاطرات خود در 

اين باره در اينترنت مطلب بنويسد.

يك حركت كوچك
پادشاهی دو شاهين كوچک هديه گرفت. 
آنها را به مربی پرندگان دربار سپرد تا برای 
استفاده در مراسم شكار تربيت كند. يک 
ماه بعد، مربی نزد پادشاه آمد و گفت كه 
يكی از شاهين ها تربيت شده و آماده شكار 
است، اما نمی داند چه اتفاقی برای آن يكی 
افتاده است و از همان روز اول كه آن را روی 
شاخه ای قرار داده، تكان نخورده اســت. اين موضوع كنجكاوي پادشاه را 
برانگيخت و دستور داد تا پزشكان و مشاوران دربار، كاري كنند كه شاهين 
پرواز كند. اما هيچكدام نتوانستند. روز بعد پادشاه دستور داد تا به همه مردم 
اعلام كنند كه هر كس بتواند شاهين را به پرواز درآورد، پاداش خوبي خواهد 
گرفت. صبح روز بعد، پادشاه ديد كه شاهين دوم نيز با چالاكي تمام در باغ 
در حال پرواز است. پادشاه دستور داد تا عامل پرواز شاهين را نزد او بياورند. 
درباريان كشاورزي متواضع را نزد شاه آوردند و گفتند اوست كه شاهين را 
به پرواز درآورده است. پادشاه پرسيد: تو شاهين را به پرواز درآوردي؟ چگونه 
اين كار را كردي؟ شايد جادوگر هستي؟ كشــاورز كه ترسيده بود گفت: 
سرورم، كار ساده اي بود؛ من فقط شاخه اي را كه شاهين روي آن نشسته 

بود، بريدم. شاهين فهميد كه بال دارد و شروع به پرواز كرد.

چگونه بپرسيم»چقدر در می آوريد؟«
واقعيت اين است كه هر فرد جويای كاری 
بيشــترين چيزی كه لازم دارد اطلاعات 
شغلی است. آن ها نياز دارند بدانند وقتی 
از پيچ و خم و هزارتوی مصاحبه های شغلی 
گذشتند، آخر هر ماه حساب بانكی شان 
چه تغييری می كند. اما ميزان درآمد در 
جامعه ای كه بايد همه چيز را خود تجربه 
كنيد از محرمانه ترين اطلاعاتی است كه می توانيد از يک نفر بپرسيد. نكته 
عجيب اين است كه حتی از كارمندان دولتی هم كه تقريبا دايره درآمدی 
مشــخصی را دربرمی گيرند نمی توان گزاره های سرراســتی را در ارتباط 
با ميزان حقوق ماهانه آنها شــنيد. دلايل بســياری وجود دارد كه باعث 
می شود هيچ كس دوست نداشته باشد كسی از ميزان دقيق دارايی هايش 
خبر داشته باشد. تنها محدود به قشر پردرآمد جامعه هم نمی شود؛ اگر به 
دوروبرتان نگاه كنيد، حتی آدم های كم درآمد هم به طور دقيق به شــما 
نمی گويند چقدر درآمد دارند!  اما چاره چيست؟ اطلاعات درآمدی دقيق را 
چگونه بايد كسب كرد. در ميان آمار و اطلاعاتی كه پردرآمدترين مشاغل را 
روزانه ليست می كنند به كدام عدد و رقم بايد اعتماد كرد؟ اگر يک متقاضی 
سمج شغل باشيد بايد بدانيد كه اين مرحله و كسب اين اطلاعات مهم ترين 

گام در فرآيند كاريابی است. 
بايد اول از همه در ميــان خيل گزارش های متنوعی كــه در روزنامه ها و 
ســايت های مختلف در مورد درآمدهای مشــاغل مختلف نوشته شده، 
مواردی را كه بيشــترين اعتماد را می توان به آنها كــرد انتخاب كرده و با 
دقت بخوانيد. بهترين راه برای دانستن درآمدهای مشاغل مختلف همان 
راه اول و سخت تر يعنی اطلاعات گرفتن از صاحبان آن كسب وكارهاست. 
البته يادتان باشــد كه هيچ كس در جواب اين سوال كه »در ماه چقدر در 
می آوری؟« جواب مشخصی به شــما نخواهد داد؛ تازه اگر ناراحت نشود! 
بايد با همان ژست يک جويای كار نيازمند وارد گفت وگو شويد تا بيشترين 

شانس را برای دانستن مهم ترين آيتم شغلی داشته باشيد.

مشاغل

داستانک

توصيه

اگر تصورتان اين است كه برای داشتن تجارتی موفق 
حتما بايد يک تاجر ميلياردر باشيد و يا تجارتی اسم 
ورسم دار داشته باشيد، سخت در اشتباه هستيد؛ چرا 
كه در بسياری از كشورهای دنيا و از نظر بسياری از 
كارشناســان حوزه تجارت، تاييد شده كه همواره 
كســب و كارهای كوچک موفق تر عمل كرده اند. 

می پرسيد چرا؟  ادامه مطلب را بخوانيد.

توفیقطلبی
اين ويژگی ســبب می شــود تجار اهدافی را برای 
خود در نظر بگيرند كه در فاصله های زمانی كوتاه، 
قابل اندازه گيری باشند. دست يابی به اين اهداف، 
ســاختارهايی را طلب می كند كــه پيچيدگی و 
پراكندگی زيادی نداشته و در جهت دست يابی به 
هدف، مانعی ايجاد نكنند.  گاهی در سازمان های 
بزرگ، ســاختارها چنان در هم تنيده می شوند كه 
مديران به جای توجه به هــدف و تمركز بر منافع 
كسب و كار، تمام وقت و هزينه  سازمان را در جهت 
مديريت و حل و فصل تعارضــات به وجود  آمده در 
كسب و كار، صرف می كنند. ساختار كسب و كارهای 
كوچک، چنان ساده  است كه كارآفرين به راحتی و با 

كم ترين مهارت می تواند آنها را اداره كند. 

خلاقیتونوآوری
فعــالان بخش تجارت، همــواره به دنبــال ايجاد 
نــوآوری در محصول، فرايند، منابــع و تكنولوژی  
هســتند. اين نوآوری ها مســتلزم ايجاد تغييرات 
مداوم است. ساختارهای بزرگ و پيچيده در مقابل 
تغييرات، مقاومت بيشتری از خود نشان  می دهند.
اما ساختارهای كوچک و ساده برای ايجاد تغييرات 
مداوم، بســيار مناســبند. در نتيجه تجارت های 
كوچک را به دلخواه می توانيد تغيير دهيد و يا به آنها 

بخش هايی را اضافه كنيد.

استقلال
اغلب بازرگانان در زمينه ای كه از قبل دارای تخصص 
در آن هستند، دســت به ايجاد كسب و كار می زنند. 

اين افراد به جهت دســتيابی به اســتقلال و اجرای 
ايده های خود از سازمانی كه در آن فعاليت می كرده اند، 
جدا می شــوند. به عقيده  آنها كمبــود مهارت های 
مديريتی است كه سبب می شود، اداره  اين دادوستد 
تجاری به سختی انجام شود. كسب و كارهای كوچک 
به تجار اجازه می دهند كه علاوه بــر اين كه به نياز 
استقلال طلبی خود پاسخ داده ، به راحتی نيز بتوانند 

از عهده  اداره  كسب و كار خود برآيند. 

ریسکپذیری
معمولا صاحبان شركت های تجاری، ريسک های 
معقــول را می پذيرند. هر چه فرصتــی كه مورد 
بهره بــرداری قرار گرفته، پيچيده تر و ســاختار 
سازمانی، بزرگ تر باشد، ريســک كارآفرينی نيز 

بيشــتر می شــود. بنابراين تجار باهوش، ترجيح 
می دهند برای شروع يک تجارت از مقياس كوچک 

آن استفاده كنند. 

منابعاندک
تاســيس و اداره ی تجارت های كوچک به منابع 
اندكی نياز  دارد و به همين دليل بيشــتر افرادی 
كه منابع كمی در دست دارند، ترجيح می دهند 
ايده های خود را در قالب اين كســب و كارها اجرا 

كنند.
پرورشنیروهایمجرب

كسب و كارهای كوچک  و  متوسط نيروهای مجرب 
و توانمندی را پرورش می دهند؛ زيرا به جای اين كه 
مانند شركت های بزرگ به دنبال آموزش كاركنان 

خود باشند، بيشتر بر افزايش مهارت های تجربی 
افراد تاكيد دارند. 

بازاریابی
به دليل اين كه تجارت هــای كوچک، محصولات 
محدودتری نسبت به تجارت های بزرگ تر دارند، 
 niche(برای بازاريابی، بيشــتر بر گوشــه   بازارها
market( تكيه می كننــد.  بنابراين هزينه های 
بازاريابی برای اين كسب و كارها كمتر از سازمان های 
بزرگتر است و بازرگانان و توليدكنندگان به دليل 
اهميتی كه برای بازار و مشــتريان خــود قائلند، 
ترجيــح می دهند بخــش كوچكی از بــازار را در 
 دســت داشــته  و به اين بخش كوچک به درستی 

پاسخ دهند.

تاملی بر شگرد كسب وكارهای كوچك

تجارتبزرگهمیشهبهمعنایموفقیتنیست

جهان در سبد خريد شما
تجارت مجازی

وكيل گرفتن از خارج كشور
يكی از مشكلاتی كه فعالان كسب و كار برای انجام 
امور حقوقی در داخل كشور دارند، مسافرت های 
خارجــی و اقامت های بلندمدت در كشــوری 
خارجی است. هميشــه اين نگرانی وجود دارد 
كه در صورت عدم بازگشــت بــه موقع، چگونه 
بايد اقدامات حقوقی و قضايــی را صورت داد. به 
خصوص مواردی كه نياز به اقدام در كوتاه مدت 
دارد. ازقبيل تجديد نظرخواهی از يک دادنامه يا 
پرداخت قبوض اجاره بها و از اين موارد. راه حل اين 
مشكل بسيار ساده است. با مراجعه به سفارت يا 
كنسولگری و يا حتی دفتر حفاظت از منافع ايران 
در كشور محل اقامت، به راحتی می توانيد به يک 
شخص ساكن ايران وكالت بدهيد تا درمواردی از 
قبيل خريد و فروش يا پرداخت اجاره بها از جانب 
شما اقدام كند و در موارد مربوط به محاكم قضايی 
به وكيل دادگستری وكالت دهد. اما برای انجام 
مورد دوم، حتما بايد وكالــت در توكيل به غير 
داشته باشد. در اين دسته از وكالت ها حتما عبارت 
»وكالت در توكيل به غير ولو كرارا «را بايد قيد كرد 
تا وكيل تان بتواند به يک وكيل دادگســتری از 

طرف شما وكالت دهد .

اعلام فسخ و تعهد در قرارداد
يكی از مشــكلات موجود در اجرای قراردادها، 
موارد اعلام و اطلاع دادن به طرف مقابل است. در 
قراردادها ممكن است شروط فسخ يا درخواست 
از انجام تعهدی خاص و امثال آن به طرف معامله 
اطلاع داده شود.  هميشه اين سوال مطرح است 
كه اين اعلام چگونه بايد باشد؟ آيا نامه نگاری ها با 
اخذ رسيدنامه يا نامه های پست شده و يا حتی 
مكالمات تلفنــی و الكترونيكی می تواند معتبر 
باشد؟ در پاسخ بايد گفت در مواردی كه طرفين 
نوع خاصی از ارتباط را در قرارداد، قبول كرده اند، 
استفاده از همان روش از نظر حقوقی معتبر است. 
اما در فقدان تعيين در قرارداد، استفاده از هريک 
از اين روش ها در صورتی كه بتوان فرســتنده و 
مخاطب آن را برای دادگاه اثبات كرد، معتبر است. 
اما مطمئن ترين روش، ارسال اظهارنامه و در فرض 
تجارت الكترونيكی استفاده از محيط های امن و 

معتبر با امضای الكترونيكی است.

حقوق کسب و کار مهارت

طی سال های گذشته، شبكه اينترنت روش خريد 
و فروش را تغيير داده اســت. امروزه بيشتر افراد 
برای اكثر خريدهــای خود به نوعــی از اينترنت 
و خدمــات آن اســتفاده می كنند. حتــی اگر به 
طور مســتقيم از اينترنت خريد نكننــد، قبل از 
خريد احتمــالا در اينترنت راجع بــه آن تحقيق 

می كنند. به زبان ســاده تر، تجــارت الكترونيک 
يعنی خريد و فــروش كالا و خدمات به وســيله 
 اينترنــت. بــا توجه بــه آمار های منتشرشــده، 
بيش از 70 درصــد افراد بالــغ در آمريكا حداقل 
يک بار از اينترنت خريد كرده انــد. اما اگر تعريف 
تجارت الكترونيک را گســترش دهيد و تحقيق 

راجع به محصولات را بدون خريــد آنها از طريق 
اينترنت نيز در اين تعريف جای دهيد، تعداد افراد 
بالغی كه در آمريكا به نوعی با تجارت الكترونيک 
سروكار دارند، به بيش از 95 درصد می رسد. حتی 
با وجود بحران اقتصادی حال حاضر در دنيا، نرخ 
خرده فروشی آنلاين به صورت ثابت در حال رشد 

است. در دهه های اخير، پيشرفت های چشمگيری 
در تكنولوژی شبكه ها و رايانه به وجود آمده است. 
رايانه های شــخصی و سرورها به شــبكه جهانی 
متصل شــده اند كه دوره ای جديد بــا ايده های 
اجتماعی و اقتصادی نو را به همراه آورده اند و اين 

تازه شروع كار است.

وقتي تيمي را براي انجام كاري شــكل مي دهيد، چقدر به تفاوت آدم ها در 
تيم توجه مي كنيد؟ به اين كه آدم هاي مختلف براي كارهاي متفاوت ساخته 

شده اند و احتمالا قوانين يكسان براي همه كار نمي كند؟
 به اين فكر كرده ايد فردي كه در تيم قرار اســت حضور داشــته باشد بايد 
بر مبناي توانايي هايــش كار كند نه نقاط ضعفش؟ به ايــن كه فداكاري و 

ازخودگذشتگي بيجا ممكن اســت بزرگ ترين ضربه را به تيم بزند؟ به 
اين كه بعضي  افراد تنها كه باشــند بهتر كار مي كنند تا زماني 

كه در جمع قرار مي گيرند؟ به اين موضوع فكر كرده ايد كه 
برداشــت افراد از هدفي كه قرار است به آن دست پيدا 

كنيد ممكن است چقدر با هم متفاوت باشد؟
وقتي عضو يک تيم هستيد چقدر به اين فكر مي كنيد 
كه هدف براي شما چه معنايي  دارد؟ آيا معني و دليلي 

كه شــما در انجام دادن كار پيدا مي كنيد به اندازه كافي 

پررنگ، واضح و همسو با ديگر اعضاست؟ آيا به اين فكر مي كنيد كه كاري را 
انجام دهيد كه در آن عالي هستيد؟ چقدر توانايي هاي خود را مي شناسيد و 

فعاليت ها در تيم را بر اساس آنها انجام مي دهيد؟
 آيا به اين فكر مي كنيد كه چالش ها ممكن اســت نتيحه عدم درک صحيح 
متقابل و عدم درک درست هدف باشد؟ الگو و سبک كاري خود را مي شناسيد 
و مي توانيد به هم تيمي هاي خود اين ســبک و الگــو را توضيح دهيد تا 
از ســوءتفاهم هاي احتمالي جلوگيري شــود؟ چــه در نقش 
شــكل دهنده تيم و چه در نقش عضــو آن، آيا زمان هايي 
را به مرور دســتاوردها و نه فقط نقاط منفي اختصاص 

مي دهيد؟
اين ها سوالات مهمي هستند كه در شكل دادن، راهبري 
و فعاليت در تيم يا گــروه بايد به آنها جــواب صريح و 

شفاف داد.

تيم سازي و بودن در تيم


